




3 اقتصادی
شنبه -سی ام بهمن ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4222

معاون نظارتی بانک مرکزی عنوان کرد؛

سودبانکها باید باکیفیت باشد
 معاون نظارتی بانک مرکزی با بیان 
اینکه بانک خوب بانکی است که عملیات 
آن موجب سلامت و ثبات مالی شود، 

گفت: سود بانکها باید باکیفیت باشد. 
فرشاد حیدری در هفتمین همایش 
رؤسای موفق شعب بانکها و موسسات 
اعتباری روسای شعب را به عنوان یک 
بنگاه دار ذکر کرد و گفت: روسای شعب 
بانکی دو وظیفه اصلی دارند؛ اول اینکه 
با مراعات قوانین، مقررات و هنجارها، 
کنند  سودآور  را  خود  بانکی  عملیات 
و دوم اینکه با ارایه خدمات مناسب و 
اعطای تسهیلات به بخش مولد و موثر 
اقتصاد به عنوان موتور محرک اقتصاد 
عمل کنند. معاون نظارتی بانک مرکزی 
درخصوص سودآوری بانک ها افزود: بنگاه 
مرور  به  نباشد،  سودآور  اگر  اقتصادی 
تضعیف و ادامه حیات آن با تهدید مواجه 
مراعات  با  باید  سودآوری  اما  می شود؛ 
قوانین و مقررات باشد؛ بنابراین بانک خوب بانکی است که عملیات آن موجب سلامت 
و ثبات مالی شود؛ چرا که بانک های سالم و با ثبات، می توانند در بازار رقابت موفق تر 
عمل کنند. وی، وظیفه نظارت بانک مرکزی را نظارت کلی بر مدیریت ریسک بانک 
ها اعلام و تصریح کرد: تجربه کشورهای دنیا موید این نکته است که بازرسی و کنترل 
داخلی بانک ها برعهده هیات مدیره آنهاست که با استفاده از ابزارهایی همچون کمیته 
های مدیریت ریسک، حسابرسی داخلی، بازرسی  پیشرفته و موثر، سرمایه گذاری، 
جبران خدمات کارکنان و سایر ارکان کنترلی محقق می شود. بانک مرکزی نیز مطابق 
با همین تجربه، در آینده بسیار نزدیک، نسخه بومی شده آخرین مدل نظارتی دنیا 
را اجرا خواهد کرد. این مقام مسئول بانک مرکزی درخصوص شاخص های حفظ 
سلامت و ثبات مالی نظام بانکی گفت: اولین شاخص به موضوع فعالیت اصلی بانک 
مربوط است که آیا فعالیت بانک سالم و سود آور است یا خیر.   اگر منابع  در اختیار 
بانک به صورت تسهیلات به مشتریان اعطا شود که از یک سو منجر به ایجاد تولید، 
اشتغال و رونق اقتصادی و از سوی دیگر منتج به وصول به موقع و سودآوری شود 
این بانک سالم است و در صورتی که اعطای تسهیلات تبدیل به مطالبات غیر جاری 
شود این  بانک، ناسالم محسوب می شود. حیدری، شاخص دوم برای ارزیابی سلامت 
فعالیت بانک ها را معطوف به فعالیت آنها در بخش بنگاه داری دانست و ضمن تاکید 
بر این موضوع که فعالیت بانک و موسسه اعتباری در بخش شرکت داری باید در حد 
مجاز سرمایه گذاری صورت پذیرد و سودآور باشد، افزود: در حال حاضر تعدادی از 
بانک ها بیشتر از حد مجاز  به بنگاه داری پرداخته اند که به موجب قانون باید تا پایان 
سال آتی این بانک ها، سرمایه گذاری ها و شرکت های مازاد خود را به فروش رسانند. 
معاون نظارتی بانک مرکزی، درخصوص کیفیت دارایی بانک ها گفت: شاخص دیگر 
در ارزیابی سلامت بانک ها، کیفیت دارایی بانک هاست. دارایی های باکیفیت شامل 
تسهیلات جاری سالم و با وثایق مناسب و دارایی ها و سرمایه گذاری های مولد است 
ولی دارایی های بی کیفیت بانک ها اعم از تسهیلات غیرجاری و اموال و املاک غیرمولد 
بانک هاست. وی با اشاره به سودآوری بانک ها گفت: باید دقت شود که مجموع 
فعالیت بانک ها هم سودآور باشد و هم سود حاصله با کیفیت باشد. سود معاملات و 
سرمایه گذاری ها که یا به حیطه وصول درمی آیند و یا از وثایق مطمئن برای وصول 
برخوردار هستند سود با کیفیت به حساب می آیند، لیکن سودهای شناسایی شده 
برای مطالبات غیرجاری و یا سودآور نشان دادن بانک با حذف هزینه ذخایر احتیاطی 
از مصادیق سود بی کیفیت است و حتی ممکن است سود موهوم باشد. حیدری، 
سود آوری و کیفیت سود را بسیار مهم دانست و اظهار کرد: با سودآوری مناسب و 
سود با کیفیت می توان مطمئن بود که به سپرده گذاران، سود سپرده و به سهامداران، 
سود سهام مناسب و مطمئن پرداخت شود. معاون نظارتی بانک مرکزی، توان ایفای 
تعهدات را از دیگر شاخص های ارزیابی سلامت و ثبات بانک ها عنوان کرد و گفت: 
بانک باید بتواند از عهده ایفای تعهدات خود ناشی از گشایش اعتبارات اسنادی، صدور 
ضمانت نامه ها و بازپرداخت اصل و سود سپرده های شهروندان در زمان مراجعه آنان 
و سایر تعهدات خود برآید. وی در مورد رعایت اصول حاکمیت شرکتی در بانک ها 
خاطرنشان کرد: براساس اصول حاکمیت شرکتی، مالکیت بانک ها باید از مدیریت 
جدا باشد و سهامداران باید به صورت معقول و به استناد قانون در قالب مجامع در 
امور و مدیریت بانک دخالت داشته باشند. هیات مدیره نیز باید با استفاده از ابزارهای 
مناسب و موثر به اندازه کافی در جریان اطلاعات مربوط به امور بانک باشد؛ برخی 
از اعضای هیئت مدیره بانک ها به صورت غیراجرایی مشغول فعالیت هستند و برای 
کسب اطلاعات کافی از امور بانک باید با استفاده از ابزارهای لازم از جمله کمیته های 
تحت نظارت خود  گزارش های لازم را دریافت و با استفاده از آن، بانک را اداره کنند. 
معاون نظارتی بانک مرکزی با تاکید بر بحث شفافیت اطلاعات در بانک ها گفت: 
صورت های مالی بانک ها باید شفاف باشد؛ این شفافیت شامل ارایه اطلاعات دقیق و 
درست نظیر اقلام ترازنامه و سود و زیان بانک به همه ذینفعان است. با مراعات این 
اصول، بانک ها می توانند از سلامت و ثبات مالی لازم برای ادامه حیات خود و کمک 
به سایر فعالان اقتصادی برخوردار باشند و برای این مهم نقش رؤسای شعب در 
انجام امور به صورت اصولی و درست بسیار پررنگ و موثر است. حیدری در پایان 
خاطرنشان کرد: بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران از تمام رؤسای شعب بانک ها 
و سایر همکاران شبکه بانکی در سراسر کشور انتظار دارد با حفظ اصول رقابت برای 
بهبود کیفیت خدمات به شهروندان و مراعات قوانین و مقررات، خصوصا مراعات نرخ 
سود سپرده ها و تسهیلات و مراعات هنجارهای اجتماعی، علاوه بر کمک به سلامت 
و ثبات مالی بانک ها و کمک به رونق تولید و اجرای عملی اقتصاد مقاومتی، رضایت 

هموطنان محترم را از خدمات بانکی در سراسر کشور فراهم کنند.

کارشناس بانکی تاکید کرد:

نظام بانکی نیازمند تزریق پول جدید
یک کارشناس بانکی با تاکید بر اینکه نظام بانکی کشور نیازمند 
تزریق پول جدید است، گفت: شیوه تجدید ارزیابی دارایی خارجی 
بانک مرکزی یا همان تسعیر ارز برای بهبود کفایت سرمایه در 

ترازنامه بانک های دولتی فقط یک بار امکان اجرا دارد.
دولت در قانون اصلاح قانون بودجه 1395 کل کشور مجوز تسعیر 
ارز را تا سقف 450 هزار میلیارد ریال برای پرداخت بدهی خود به 

بانک مرکزی و نظام بانکی دریافت کرد.
از این رقم تا سقف 10 هزار میلیارد ریال سهم بخشودگی سود 
تسهیلات تا یک میلیارد ریال بوده و 200 هزار میلیارد ریال برای 
افزایش سرمایه دولت در بانک های دولتی اختصاص یافته است. تا 
سقف 146 هزار و 200 میلیارد ریال نیز صرف تادیه بدهی های 
مسجل دولت به بانک های عامل می شود.  با این حال، »اکبر 
کمیجانی« قائم مقام بانک مرکزی چندی پیش در این باره گفت: 
افزایش سرمایه بانک های دولتی باید همواره در نظر باشد اما نکته 
 ،)PAPER MONEY( اینکه بانک ها به جای سرمایه کاغذی
منابع جدید )Fresh Money( تزریق کنند. در این پیوند »فرشید 
اسلامبولچی« پژوهشگر و کارشناس امور بانکی در گفت و گو با 
خبرنگار اقتصادی ایرنا درباره اینکه این کار تا چه میزان بر بهبود 
وضعیت بانک ها اثرگذار است، اظهار داشت: این فرآیند بیش از هر 
چیز یک اقدام حسابداری است و نمی توان انتظار داشت به تنهایی 
کمک چندانی به وضعیت بانک های دولتی کند.  وی مشکل اصلی 
بانک ها را بالا بودن مطالبات غیرجاری و کمبود نقدینگی عنوان 
کرد و گفت: لحاظ کردن تجدید ارزیابی دارایی های بانک مرکزی، 
درآمد جدیدی برای بانک ها ایجاد نمی کند بلکه فقط نسبت کفایت 
سرمایه آنها را بهبود می بخشد.  اسلامبولچی افزود: این کار را می 
توان یک فرآیند چرخشی حسابداری قلمداد کرد که از سویی بدهی 
دولت به بانک ها و از سوی دیگر بدهی بانک ها به بانک مرکزی 

تسویه می شود بی آنکه پول جدیدی وارد سیستم شود. 
این پژوهشگر بانکی با تاکید بر اینکه بانک ها برای تسهیلات دهی 
به پول جدید نیاز دارند، گفت: مجلس در زمان تصویب این قانون، 
مخالفت زیادی با آن داشت زیرا نگران افزایش پایه پولی در کشور 
بود و به همین خاطر قرار نیست از محل منابع بانک مرکزی پول 

جدیدی وارد نظام بانکی شود. 
وی در ادامه با یادآوری اینکه بانک مرکزی در بعد نظارتی خود بر 
شبکه بانکی با ضعف هایی رو به روست، گفت: بدون اصلاح ساز و 
کار نظارتی ممکن است پس از افزایش سرمایه بانک های دولتی از 

محل تجدید ارزیابی دارایی های خارجی بانک مرکزی، در آینده بار 
دیگر با مشکل افزایش مطالبات غیرجاری بانک ها و کاهش نسبت 
کفایت سرمایه آنها مواجه شویم. وی با تاکید بر اینکه دولت نمی 
تواند به تجدید ارزیابی دارایی ها به عنوان یک پشتوانه برای رفع 
مشکل اعتباردهی بانک ها تکیه کند، گفت: تسعیر ارز فقط برای 
یک بار قابلیت اجرا دارد زیرا ممکن است انگیزه بانک ها را برای 
تسهیلات دهی بهینه و پیگیری مطالبات خود تحت تاثیر قرار دهد.

 * تامین سرمایه جدید برای بانک ها سخت است 
این کارشناس بانکی در پاسخ به اینکه چگونه می توان پول جدید 
به شبکه بانکی کشور تزریق کرد، توضیح داد: مشکل اصلی نظام 
بانکی به مشکلات بنیادین و ساختاری بانک ها اعم از دولتی و 
خصوصی باز می گردد که در مرحله نخست باید آنها را اصلاح کرد. 
اسلامبولچی شیوه مرسوم بانک ها در افزایش سرمایه خود از 

محل تجدید ارزیابی دارایی ها را نادرست دانست و گفت: با این کار 
سرمایه جدیدی به بانک اضافه نمی شود و قدرت تسهیلات دهی 
آنها افزایش نمی یابد.  وی افزود: افزایش سرمایه بانک های دولتی 
به عهده دولت است که از محل دارایی های خود منابع جدید به آن 
تزریق کند و بانک های خصوصی نیز باید از طریق سهامداران و بازار 
بورس اقدام به جذب منابع کنند که البته اینکار در شرایط از دست 

رفتن اعتماد عمومی دشوار است. 
وی شرایط امروز نظام بانکی را نزدیک به شرایط بحران توصیف 
کرد و گفت: با این حال فرهنگ عمومی مردم بر این باور استوار 
بوده است که دولت ها مانع از ورشکستگی بانک ها به هر قیمتی 

می شوند. 
این کارشناس بانکی در ادامه با یادآوری اینکه نزدیک نیمی از 
منابع بانک ها غیرجاری و منجمد شده است، گفت: در شرایطی 

که نماد چندین بانک قدیمی و بزرگ برای چند ماه در بورس بسته 
ماند، به نظر می رسد سهامداران خرد و جدید انگیزه چندانی برای 

شرکت در افزایش سرمایه بانک ها نداشته باشند.
اسلامبولچی تجدید ساختار بانک های دولتی و خصوصی را 
ضروری دانست و اظهار داشت: نیاز است ضمن رتبه بندی بانک ها، 
مشخص شود کدام یک با مشکل نقدینگی و کدام یک با مشکل 

ناتوانی در پرداخت دیون روبرو هستند. 
وی در ادامه به وجود موسسه های غیرمجاز در نظام پولی کشور 
اشاره کرد که می توانند بازار را تحت تاثیر قرار دهند و حتی در 
زمینه نرخ سود رهبری بازار را به دست گیرند و به بخش سالم تر 

نظام بانکی ضربه بزنند. 
 *اجرای مقررات بین المللی بانکی اجتناب ناپذیر است 

این کارشناس بانکی درباره اینکه در فضای پسابرجام تا چه میزان 
بانک ها می توانند به درآمدهای ناشی از کارمزد خدمات ارزی تکیه 
کنند، گفت: باید پذیرفت که در یک دهه ای که ایران درگیر تحریم 
ها بود، شرایط بانکداری دنیا تغییرات بنیادینی داشته است و ما از 

این مقررات عقب هستیم. 
اسلامبولچی تاکید کرد: امروز مقررات گروه ویژه اقدام مالی 
)FATF(، استانداردهای کمیته بال، مبارزه با پولشویی و تامین مالی 
تروریسم، استانداردهای گزارشگری مالی )IFRS( در نظام بانکی 
جهان اجرا می شود که بانک های ایرانی برای از سرگیری مراودات 

خود با بانک ها نیازمند اجرای آن هستند. 
وی گفت: بانک های ایرانی نیز باید این مقررات را اجرا و خود را به 
استانداردهای بین المللی نزدیک کنند تا بتوانند به درآمدهای ناشی 

از کارمزد خدمات ارزی دست یابند. 
به گزارش ایرنا، »محسن قاسمی« دبیرکل انجمن حسابداران 
خبره ایران می گوید، پیاده سازی استانداردهای گزارشگری مالی 
بخش عمومی که سازمان حسابرسی آن را تبدیل به قانون »الحاق 
برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت« کرده، 

بزرگترین اتفاق تاریخ حسابداری کشور در بخش دولتی است.
وی افزود: براساس ماده 26 این قانون، دستگاه های دولتی که 
از بودجه عمومی استفاده می کنند، باید استانداردهای گزارشگری 

مالی سازمان حسابرسی )IFRS( را در ارائه گزارش ها بکار گیرند.
به گفته وی، آیین نامه های این قانون اردیبهشت ماه امسال به 
تصویب رسید و مقرر شد استانداردهایی که سازمان حسابرسی 

تصویب کرده از امسال اجرایی شود.

گزارش بانک مرکزی از شاخص های پولی آذر ماه؛ 

رشد بدهی شرکت های دولتی
 به نظام بانکی منفی شد 

آمارهای بانک مرکزی از آخرین وضعیت شاخص های پولی کشور در پایان آذر 
ماه امسال از منفی شدن بدهی شرکت ها و موسسه های دولتی به بانک ها و بانک 

مرکزی حکایت دارد. 
بر اساس گزیده های آماری که بانک مرکزی روز پنج شنبه آن را منتشر کرد، بدهی 
بخش دولتی به بانک های کشور در پایان آذر ماه به 2095.1 هزار میلیارد ریال رسید.

این میزان بدهی در دوره یکساله منتهی به این ماه )آذر 95 نسبت به آذر 94( رشد 
25.7 درصدی و از ابتدای امسال تاپایان آذر )آذر 95 نسبت به اسفند 94( رشد 20.5 

درصدی را ثبت کرده است.
از این عدد، سهم بدهی دولت به نظام بانکی 1798 هزار میلیارد ریال است که در 
یک ساله منتهی به پایان آذر ماه 31.6 درصد و از ابتدای امسال تا پایاناین ماه 25.3 

درصد رشد دارد.
سهم شرکت ها و موسسه های دولتی نیز از این بدهی 297.1 درصد برآورد می 
شود که در مقایسه با آذر ماه پارسال منفی 1 درصد و از ابتدای امسال تاکنون منفی 

2 درصد کاهش را ثبت کرده است.
 **بدهی دولت به بانک مرکزی 

همچنین حجم بدهی های بخش دولتی به بانک مرکزی در پایان آذر ماه 611.6 
هزار میلیارد ریال اعلام شده است که در دوره یکساله منتهی به آذر ماه 95 برابر 14 

درصد و از ابتدای امسال تاکنون 17.5 درصد رشد دارد.
از این عدد، سهم بدهی دولت به بانک مرکزی 354.7 هزار میلیارد ریال است که 
نسبت به آذرماه پارسال 33.9 درصد و از ابتدای امسال تا پایان این ماه 45.3 درصد 

افزایش یافته است.
در این دوره زمانی، سهم شرکت ها و موسسه های دولتی نیز از بدهی بخش دولتی 
به بانک مرکزی 256.9 هزار میلیارد ریال اعلام شده که نسبت به آذرماه پارسال 

منفی 5.4 درصد و از ابتدای امسال تاکنون منفی هفت درصد کاهش داشته است.
همچنین حجم دارایی های خارجی بانک مرکزی در پایان آذر ماه 3352.9 هزار 
میلیارد ریال برآورد شده است که نسبت به آذر ماه پارسال 1.7 درصد و از ابتدای 

امسال تا پایان آذر 4.7 درصد کاهش دارد.
بانک مرکزی، میزان بدهی بانک ها به این بانک را در پایان آذر ماه 1047.9 هزار 
میلیارد ریال اعلام کرده که در بازه زمانی یکساله منتهی به این ماه 26.3 درصد و از 

ابتدای امسال تا پایان آذر 25.3 درصد رشد دارد.
میزان بدهی های ارزی بانک مرکی نیز 1454.7 هزار میلیارد ریال در پایان آذر ماه 
بوده است که افت 9.3 درصدی نسبت به آذر ماه پارسال و کاهش هشت درصدی از 

ابتدای امسال تا پایان ماه یاد شده را به ثبت رسانده است.

بیانیه انجمن حمل و نقل ریلی ایران: 

خدمات ریلی دوران آخوندی 
بی سابقه بوده است 

انجمن حمل و نقل ریلی افزایش بی سابقه طول خطوط دوم ریلی، بهسازی ریل های 
موجود و خدمات رسانی بهتر به مسافران را بخشی از دستاوردهای دولت یازدهم در 

زمان حضور عباس آخوندی در وزارت راه و شهرسازی دانست. 
کدبه گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی، این انجمن در بیانیه ای ضمن 
مخالفت با طرح استیضاح وزیر راه و شهرسازی، آورده است: ماه پایانی سال همواره 

برای دستگاههای مرتبط با سفرهای نوروزی ماهی پرکار و شلوغ است. 
وزارت راه و شهرسازی نیز در کنار سایر ارگان ها نظیر وزارت کشور، بهداشت و 
نیروی انتظامی سهمی قابل توجه در خدمت رسانی به هم میهنان عزیز و مسافران 

نوروزی دارد.
به طور معمول در این ماه که تمام ظرفیت های اجرایی باید صرف خدمت رسانی به 
مسافران و تامین امنیت آنان شود از بروز تنش ها و چالش های غیر ضرور جلوگیری 

می شود تا تمرکز خادمان ملت بر وظیفه اصلی آنان باشد.
اعضای این انجمن در بیانیه خود تاکید کردند: طرح موضوع استیضاح در نخستین 
روز اسفند ماه مغایر با این رویه جاری است و به طور حتم منجر به وارد آوردن تنش 
به بدنه خدوم صنعت حمل و نقل خواهد شد. این بیانیه می افزاید: انجام برنامه ریزی و 
اجرای عملیات سخت و شبانه روزی خدمت رسانی به مسافران خاصه در ایام اوج سفر 
)اسفند و فروردین( نیاز به مدیریت آشنا به مسائل و متخصص دارد حال آنکه با تغییر 
در راس هرم مدیریتی وزارت راه و شهرسازی به یقین حصول مطلوب سخت و حتی 
دست نیافتنی می شود. انجمن حمل و نقل ریلی ایران یادآور شد: هماهنگی ستاد 
سفرهای نوروزی و نقش وزارت راه و شهرسازی در این ستاد باعث می شود هر گونه 
تغییری در راس این وزارتخنه اثرات نامطلوب و تبعات نگران کننده ای به دنبال داشته 

باشد که برای پرهیز از بروز آنها لازم است مدیریت فعلی تداوم یابد.
 **ایجاد ساختارهای نوین در عرصه حمل و نقل

انجمن صنفی حمل و نقل ریلی ایران با برشمردن دستاوردهای حضور آخوندی در 
وزارت راه و شهرسازی آورده است: وی برای ایجاد ساختار نظام های نوین عرصه های 
گوناگون حمل ونقل کشور برنامه هایی را تدوین، اجرا و پیگیری کرد که ایجاد وقفه در 

روند اجرایی آنها، کشور را از فرصتی طلایی محروم می کند.
این بیانیه می افزاید: نگاه توسعه محور حاکم بر صنعت ریلی کشور در مدت گذشته 
از عمر دولت یازدهم دستاوردهای کمی و کیفی گسترده ای داشته که افزایش 
بی سابقه طول خطوط دوم ریلی، بهسازی ریل های موجود خدمت رسانی بهتر به 
مسافرین تنها بخشی از آن است. اعضای این انجمن با تاکید بر حق نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی از پیگیری موضوعات و استیضاح وزیران کابینه، از آنان خواستند 

نسبت به تداوم خدمت رسانی آخوندی در وزارت راه و شهرسازی اقدام کنند.
به گزارش ایرنا، بررسی تقاضای استیضاح عباس آخوندی وزیر راه و شهرسازی 

یکشنبه آینده )اول اسفند ماه( در جلسه علنی مجلس بررسی می شود.
درخواست استیضاح آخوندی 26 بهمن ماه با امضای 34 نماینده مجلس اعلام 
وصول شد. وقوع حادثه قطار سمنان در آذر ماه گذشته، عامل اصلی این استیضاح 
است و در کنار آن مواردی چون فقدان ایمنی در شبکه حمل و نقل کشور و مسکن 

مهر از جمله محورهای اصلی این استیضاح اعلام شده است.

رئیس سازمان توسعه تجارت ایران  خبرداد

رشد ۴۲ درصدی تولید خودرو 
رئیس سازمان توسعه تجارت ایران گفت: در 10 ماهه امسال یک میلیون دستگاه 
خودرو سواری در کشور تولید شده که نسبت به دوره مشابه سال گذشته، حدود 42 

درصد رشد داشته است. 
مجتبی خسروتاج در مراسم افتتاحیه نمایشگاه خودرو گفت: میزان واردات خودرو 
به گمرکات کشور در همین مدت حدود 55 هزار دستگاه معادل 5.5 درصد میزان 

تولید داخلی خودرو بوده است.
وی افزود: این درصد رقم مناسبی برای تعامل با دنیای خارج و تطبیق تولیدکنندگان 
داخلی با فناوری ها و تکنولوژی های روز دنیا است؛ ضمن اینکه با این میزان واردات به 
بخشی از نیازهای گروه ها و دهک های خاص جامعه نیز جواب مثبت داده شده است.

رئیس سازمان توسعه تجارت در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه محدودیت  در واردات 
خودرو، مصرف کنندگان را از دسترسی به محصولات کیفی دنیا محروم می کند، گفت: 
اولا باید تلاش کنیم تولیدات داخلی را مطابق با نظر مصرف کنندگان و درسطح 
استانداردهای جهانی بسازیم تا زمینه رضایت مصرف کنندگان فراهم شود و از طرفی 
هم درحال حاضر در شرایط وفور منابع ارزی بسر نمی بریم که بتوان به هرخودرویی 
اجازه واردات داد. وی افزود: مدیریت هدفمند واردات ایجاب می کند که اولویت وارداتی 
کشور بر مواد اولیه، واسطه ای و ماشین آلات قرار گیرد و برای خودرو نیز مهمترین 
ضابطه، رعایت ضوابط فنی و داشتن نمایندگی از سازندگان اصلی خودرو است که هر 
متقاضی با رعایت این شرایط می تواند در لیست شرکت های مجاز وارداتی قرار گیرد.

خسروتاج در بخش دیگری از سخنان خود اظهار داشت: یکی از ویژگی های 
سیاست های صنعتی و تجاری امسال، هدایت همکاری ها با شرکت های صاحب نام 
نشان برای سرمایه گذاری مشترک بوده که نمونه هایی از این محصولات مشترک 
که در ماه های آتی وارد بازار خواهد شد، پژو 2008 و خودروهای سیتروئن است که 
هم اکنون در نمایشگاه نیز به نمایش گذاشته شده است. خسروتاج در ادامه افزود: 
اینگونه نمایشگاه ها بیشتر از آن که بتواند برای صادرات خودرو مفید باشد، زمینه ساز 
تعامل و همکاری حلقه های شبکه زنجیره تولید خودرو خواهد بود و اعضای این 
شبکه می توانند از این نمایشگاه بخوبی بهره ببرند؛ ضمن اینکه مردم نیز با محصولات 
جدید خودروسازها از نزدیک آشنا شده و از سوی دیگر فرصتی فراهم می شود تا 
تولیدکنندگان با ذائقه مصرف کنندگان، بهتر آشنا شوند. خسروتاج درباره صادرات 
خودرو نیز اعلام کرد که بدون پیوستن به شبکه های زنجیره جهانی خودرو که 
معمولا با شرکت های بزرگ و هدایت کننده این زنجیره ها شکل می گیرد، ورود به 
بازار جهانی صادرات خودرو امکان پذیر نیست. اگر بخواهیم از کف 30 درصد صادرات 
موضوع قراردادهای مشارکتی با شرکت های اروپایی، صادرات را افزایش دهیم، بایستی 
سیاست های حمایتی دیگری همچون قراردادهای تجارت ترجیحی و آزاد با تعدادی 

از کشورهای هدف منعقد کنیم تا مسیر صادرات تسهیل شود.

 نماینده کارگران در شورای عالی کار گفت: »کسانی که بیرون از جلسات دستمزد نشستند، 
برداشت شان این است که ما دور هم می نشینیم و شیرینی می خوریم و یک برگه ای را امضا 

می کنیم، اما ما واقعا در جلسات بحث می کنیم.« 
علی خدایی در گفت وگو با خبرآنلاین درباره آخرین جلسات تعیین دستمزد 96 کارگران 
اظهار داشت: »ستاد مزد به همراه گروه های کارگری و کارفرمایی و دولت کار خود را ادامه 
می دهد و فکر می کنم حداکثر یک تا دو جلسه آینده به جمع بندی عدد سبد معیشت برسیم.« 
وی با بیان این که توافق عمده حاصل شده است، در پاسخ به این پرسش که نظر کارگران چه 
عددی است؟ افزود: »ما امسال یک تعهدی داشتیم که هیچ کدام پیش فرض نداشته باشیم و 
با هم حرکت کنیم؛ البته ما یک جلسه برای جمع بندی صحبت های خود خواهیم داشت.« 
نماینده کارگران در شورای عالی کار تصریح کرد: »امسال همچون سال های گذشته کارمزدهای 
متفرقه در شهرها و استان ها نداریم و جمع بندی شده که هر سه تشکل عالی کارگری با یکدیگر 
کارگروه مزد تشکل بدهیم و متفق القول در مورد قضیه دستمزد هستیم. این موضوع یک مقدار 
از تشتت آرا جلوگیری کرده است.« خدایی متذکر شد: »امیدواریم که به عدد سبد معیشت 
برسیم و محور مذاکرات روی سبد معیشت باشد.« وی در ادامه گفت: »منظور ما این نیست 
که عددی که در نهایت حساب می شود، حتما باید همین امسال به عنوان مزد لحاظ شود. اما 
پیشنهاد ما، توقف نزولی سبد و برنامه ریزی برای جبران فاصله است؛ کمااین که حتی اگر این 
فاصله را جبران نکنیم، هر سال با این فرمول جلو برویم و کم کم این فاصله کم خواهد شد.« 

نماینده کارگران در شورای عالی کار افزود: »باید امسال یک روش جدید را پیش بگیریم. خیلی 
از کسانی که بیرون از جلسات نشستند، فضای گل و بلبلی را ترسیم می کنند و برداشت شان این 
است که ما می رویم و دور هم می نشینیم و در نهایت شیرینی می خوریم و یک برگه ای را امضا 
می کنیم. ما واقعا در جلسات بحث می کنیم.« خدایی خاطرنشان کرد: »توقع دارم جامعه کارگری 
بپذیرد که هر سه گروه جدی در رابطه با دستمزد حرکت می کند. نمایندگان کارگری نیز قرار 
نیست از منافع کارفرمایان دفاع کند، چون نماینده کارفرما در جلسات حضور دارد.« وی گفت: 
»این که می گویند در فضای کاملا دوستانه، کارگران به تعیین دستمزد می پردازند، اصلا درست 
نیست.« نماینده کارگران در شورای عالی کار افزود: »روی صحبت من با کسانی است که خود 
را نماینده کارگران عنوان می کنند. اگر دستاوردهای کوچک را نبینیم و تقویت نکنیم، هیچ گاه 
به دستاوردهای بزرگ نخواهیم رسید. دستاوردهای کوچک را باید دید و تقویت کرد.« خدایی 
تصریح کرد: »سال 94 بهترین سالی بود که طبق آمار بهترین مزد را براساس نرخ تورم و بقیه 
مولفه ها تعیین کردیم. این حاصل همراهی بود و یک ایستادگی ای که منجر شد یک نماینده 

کارگری در اواخر جلسه حالش بد شد.«
وی عنوان کرد: »منتها برخوردی که بیرون با این نماینده کارگری شد، این بود که کم تجربه گی 

نمایندگان کارگری منجر به تصویب مزد 17درصدی شده است.«
نماینده کارگران در شورای عالی کار متذکر شد: »ما با حق کارگران خیلی فاصله داریم و تنها 

راه کارگران برای رسیدن به حق و حقوقشان، همراهی و هم صدایی است.«

دستمزد 96 کارگران به کجا رسید؟ 

نمایندگان کارگری قرار نیست از منافع کارفرمایان دفاع کنند



ورزشی 44
 ایران قهرمان جام جهانی کشتی آزاد شد

شکست یانکی ها با عملیات »کمیل«
تیم ملی کشتی آزاد ایران با پیروزی برابر تیم آمریکا در دیدار فینال 
رقابتهای جام جهانی کشتی آزاد 2017 کرمانشاه به عنوان قهرمانی 

رسید.
 رقابتهای جام جهانی کشتی آزاد 2017 کرمانشاه از صبح روز 
پنجشنبه در سالن امام خمینی)ره( این شهر آغاز شده و عصر امروز 
جمعه با برگزاری دیدار فینال بین تیم های ایران و آمریکا به پایان 

رسید.
دیدار فینال رقابتهای جام جهانی کشتی آزاد راس ساعت 17:15 
روز جمعه بین تیم های ایران و آمریکا برگزار شد که در پایان این دیدار 
حساس و سنتی، تیم ایران توانست با نتیجه 5 بر 3 به پیروزی برسد و 

جام قهرمانی را بالای سر ببرد.
شاگردان محمد طلایی با کسب این عنوان قهرمانی توانستند برای 

ششمین سال متوالی قهرمان جام جهانی شوند.
نتایج انفرادی این دیدار به شرح زیر است:

57 کیلوگرم: حسن رحیمی 6  - آنتونی راموس صفر
61 کیلوگرم: مسعود اسماعیل پور 6  - لوگان استیبر 2

65 کیلوگرم: میثم نصیری 5 -  فرانک مولینارو 4
70 کیلوگرم: مصطفی حسین خانی 2  - جیمز گرین صفر

74 کیلوگرم: پیمان یاراحمدی 2 - جردن باروز 3
86 کیلوگرم: حسن یزدانی صفر - دیوید تایلور )برنده با ضربه فنی(

97 کیلوگرم: امیر محمدی صفر - کایل اسنایدر 6
125 کیلوگرم: کمیل قاسمی 5 - نیک گویازدوفسکی صفر

فینال جام جهانی امسال در حالی برگزار شد که جمعیت زیادی به 
دلیل ظرفیت محدود سالن مسابقات پشت درهای ورزشگاه ماندند. 
همچنین بسیاری از مسئولان سیاسی و ورزشی استان کرمانشاه نیز با 

حضور در سالن از نزدیک تماشاگر این مصاف دیدنی بودند.
پیش از آغاز این دیدار هدایایی بین ریچ بندر مدیر اجرایی فدراسیون 
کشتی آمریکا و علی بیات سرپرست تیم ملی کشتی آزاد ایران به نشانه 

تعامل و همکاری دو فدراسیون کشتی ایران و آمریکا رد و بدل شد.
یکی از نکات قابل تامل پیش از برگزاری دیدارهای رده بندی و 
فینال که عصر امروز برگزار شد، ممانعت از حضور نماینده اتحادیه 
جهانی کشتی به سالن مسابقات به دلیل ازدحام بیش از حد جمعیت 
در داخل و خارج ورزشگاه بود. حتی بسیاری از خبرنگاران، داوران 
و مسئولان برگزاری مسابقات نیز در هنگام ورود به سالن با مشکل 
مواجه که سرانجام با دخالت ماموران نیروی انتظامی موفق به ورود 

به سالن شدند.
در هنگام برگزاری این دیدار جذاب و دیدنی جمعیت زیادی که 
مسئولیت در برگزاری رقابتها نداشتند در اطراف تشک مسابقه حضور 

داشتند که این مساله بی نظمی زیادی بوجود آورده بود.
بین  حرکات رسول خادم در هنگام کشتی وزن 74 کیلوگرم 
یاراحمدی و باروز بسیار دیدنی بود. او مدام از جایگاه خود به کادر فنی 

نکاتی را گوشزد می کرد و یک لحظه آرام و قرار نداشت.
حسن یزدانی در این دیدار در حالیکه در وزن جدید به میدان رفت 
با ضربه فنی مغلوب حریف شد و برای نخستین بار شکست در وزن 
86 کیلوگرم را تجربه کرد. او در تایم دوم از نظر قوای جسمانی به 

شدت تحلیل رفته بود و از آمادگی همیشگی برخوردار نبود
پیش از دیدار فینال، تیم آذربایجان نیز با شکست ترکیه به عنوان 
سومی دست یافت. روسیه هم با نتیجه 7 بر یک از سد تیم مغولستان 

گذشت و پنجم شد. گرجستان هم با همین نتیجه تیم هند را شکست 
داد و به عنوان هفتمی رسید.

طلایی: بهتر از تیم ملی کشتی آمریکا بودیم
سرمربی تیم ملی کشتی آزاد کشورمان گفت: مسابقات فینال جو 
خوبی داشت، ولی تیم ما بهتر از آمریکا بود و خدا را شکر که در نهایت 

توانستیم قهرمان شویم.
محمد طلایی در مورد قهرمانی تیم ملی کشتی آزاد کشورمان 
در مسابقات جام جهانی اظهار داشت: با زحمت بچه ها توانستیم به 
قهرمانی در این مسابقات برسیم. این سیستم را از قبل طراحی کرده 
بودیم. ما این تمرینات را در چند سال اخیر ادامه داده ایم. خدا را شکر 
همه بچه ها به خوبی ظاهر شدند. وی ادامه داد: همه کشتی گیران نقاط 
قوت و ضعف هایی دارند و با فراز و نشیب هایی روبه رو می شوند. این طور 
نیست که یک نفر قهرمان باشد و قهرمانی او تضمین شده باشد. ما در 
حال حاضر خود را برای مسابقات اصلی که رقابت های جهانی است، 
آماده می کنیم. سرمربی تیم ملی کشتی آزاد با اشاره به ضربه فنی 
شدن حسن یزدانی تصریح کرد: به نظر من بعد از قهرمانی یزدانی در 
المپیک ریو، توقعات از او بالا رفت. همیشه قهرمان ها بعد از حضور در 
مسابقات مهم دچار نوساناتی می شوند. با این حال حرکت او رو به جلو 

بود، هر چند همان طور که گفتم توقعات از او بالاست.
طلایی خاطرنشان کرد: مسابقه فینال جو خوبی داشت، ولی تیم ما 
بهتر از آمریکا بود و خدا را شکر که در نهایت توانستیم قهرمان شویم.

وی در مورد برنامه های آینده تیم ملی کشتی آزاد کشورمان گفت: 
هیچ کشتی گیری از تیم ملی کم نمی شود، بلکه افزایش هم خواهیم 

داشت. کشتی گیران جوان به تیم اضافه می شوند و کار می کنند.
سرمربی تیم ملی کشتی آزاد در مورد ضعف ایران در اوزان 65 و 
97 کیلوگرم تأکید کرد: هیچ تیم یکدستی در دنیا وجود ندارد که 
نقطه ضعفی نداشته باشد. شاید تنها تیم شوروی سابق بود که تنوع 

کشتی گیر داشت، ولی حتی آمریکا هم در بعضی وزن ها ضعیف است. 
باید کار کنیم و از جوان ها بهره ببریم تا نقاط ضعف را برطرف کنیم.

طلایی با اشاره به شکست پیمان یاراحمدی مقابل جردن باروس 
ادامه داد: یاراحمدی تمام تلاش خود را به کار گرفت، ولی متأسفانه 

باخت. در واقع باروس در تاکتیک برتر عمل کرد و پیروز شد.
وی در پایان گفت: در تورنمنت های یاشار دوغو و اوکراین شرکت 
می کنیم تا همان طور که گفتم جوان ها را محک بزنیم. همچنین باید 
از میزبانی کرمانشاه تشکر کنم. قهرمانی در میان تشویق های پرشور 

مردم در یک خطه کشتی خیز بسیار لذت بخش است.
با صدور پیامی

روحانی قهرمانی ایران در مسابقات جام جهانی کشتی را 
تبریک گفت

رئیس جمهور با صدور پیامی قهرمانی تیم ملی کشتی ایران در 
چهل و پنجمین دوره مسابقات جام جهانی کشتی آزاد در کرمانشاه را 
تبریک گفت. حسن روحانی رئیس جمهور کشورمان با صدور پیامی 
قهرمانی تیم ملی کشتی ایران در چهل و پنجمین دوره مسابقات جام 

جهانی کشتی آزاد در کرمانشاه را تبریک گفت.
متن این پیام بدین شرح است:

»قهرمانی دلاور مردان تیم ملی کشتی آزاد و اهتزاز پرچم پر افتخار 
کشورمان در چهل و پنجمین دورۀ مسابقات جام جهانی کشتی آزاد 
در کرمانشاه، بار دیگر موجی از غرور و شادی برای ملت ورزش دوست 

آفرید.
این پیروزی، نشانۀ دیگری بر توانمندی و شایستگی ورزشکاران عزیز 

ایران برای فتح قله های افتخار در همه رشته های ورزشی است.
و  به هموطنان عزیز  ارزشمند  پیروزی  این  تبریک  با  اینجانب 
یکایک قهرمانان این مسابقات، از تلاش های ثمربخش همه مربیان، 
دست  اندرکاران و مسولان ورزش کشور و به ویژه میزبانی شایسته 

مردم پهلوان پرور کرمانشاه، تقدیر می کنم و سرافرازی جوانان عزیزمان 
در همه عرصه های تلاش و رقابت را از درگاه خداوند بزرگ مسالت 

دارم.
حسن روحانی - رئیس جمهوری اسلامی ایران«

با صدور پیامی
لاریجانی قهرمانی تیم ملی کشتی آزاد را در مسابقات 

جهانی تبریک گفت
رئیس مجلس شورای اسلامی با صدور پیامی قهرمانی تیم ملی 
کشتی آزاد کشورمان را در مسابقات جام جهانی کشتی تبریک گفت.

علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی در پیامی موفقیت تیم 
ملی کشتی آزاد کشورمان را در مسابقات جام جهانی تبریک گفت.

متن این پیام به شرح زیر است:
»بسم الله الرحمن الرحیم

کسب مقام قهرمانی تیم ملی کشتی جمهوری اسلامی در رقابت 
های جام جهانی که با میزبانی شایسته شهر کرمانشاه بدست آمد، 

موجب خوشحالی و مسرت گردید.
جوانان دلاور کشورمان با اراده ای مصمم و راسخ در این آوردگاه 
ورزشی، قدرت خویش را جلوه گر ساختند تا جهان بار دیگر شاهد 

غیرت و غرور این عزیزان سرافراز باشد.
اینجانب ضمن عرض تبریک این افتخار آفرینی به پیشگاه ملت 
شریف ایران و دلاورمردان قهرمان و اعضای کادر فنی، امیدوارم جوانان 

کشورمان در تمامی عرصه ها موفق و سربلند باشند.
علی لاریجانی-رئیس مجلس شورای اسلامی«

تبریک وزیر ورزش و جوانان به مناسبت قهرمانی
 تیم ملی کشتی

وزیر ورزش و جوانان قهرمانی تیم ملی کشتی آزاد را تبریک گفت.

وزیر ورزش و جوانان قهرمانی تیم ملی کشتی آزاد را تبریک گفت.
جوانان سربلند ایران عزیز با قهرمانی در مسابقات جام جهانی کشتی 
آزاد موجب شادی مردم و موجبات افتخار ورزش کشورشان را رقم 

زدند.
مربیان،  مدیران،  تلاش   از  تشکر  و  قدردانی  ضمن  اینجانب 
دست اندرکاران و خصوصاً قهرمانان تیم ملی کشتی آزاد ، این موفقیت 
را به کشتی گیران،  خانواده های محترم ایشان، جامعه ورزشی کشور 
و مردم شریف ایران عزیز تبریک می گویم و آرزوی ادامه پیروزی 
و سربلندی همه قهرمانان و ورزشکاران ایران عزیز را از خداوند باری 
تعالی مسئلت دارم. همچنین در این فرصت از حضور قهرمانان و تیم 
های معتبر جهان که در کمال امنیت ، میهمان جمهوری اسلامی 
ایران در رقابتهای جام جهانی بودند ، تشکر نموده و معتقدیم ورزش 
و ورزشکاران به دور از تنش های سیاسی ، مرزبندی و دیوارکشی ها، 

پیام آور صلح و دوستی هستند.
آذربایجان با غلبه بر ترکیه سوم شد

تیم کشتی آزاد آذربایجان عنوان سومی جام جهانی کرمانشاه را از 
آن خود کرد.

رقابت های کشتی آزاد جام جهانی کرمانشاه که از دیروز در سالن 
امام خمینی )ره( کرمانشاه آغاز شده است، عصر روزجمعه با دیدارهای 
رده بندی و فینال پیگیری شد. در دیدار رده بندی تیم های آذربایجان 
و ترکیه به مصاف یکدیگر رفتند که آذربایجان با برتری 7 بر یک به 

عنوان سوم مسابقات دست یافت.

اشتباه استراتژیک، میزبانی ایرانی ها را به 
سعودی ها "هبه" کرد

معلوم نیست که نمایندگان فوتبال ایران در لیگ قهرمانان آسیا، با کدام منطق و 
اندیشه، کشور عربی عمان را برای میزبانی از تیم های عربستانی انتخاب کردند.

 پرسپولیس ایران در نخستین دیدارش در لیگ قهرمانان آسیا، در عمان به 
مصاف الهلال عربستان می رود؛ دیداری سنتی بین پرطرفدارترین تیم های باشگاهی 
آسیا. به دلیل این که عربستانی ها چند صباحی است به خاطر مشکلات سیاسی و 
دعواهای دیپلماتیک پای خود را در یک کفش کرده اند که: "در ایران بازی نمی کنیم"، 
کنفدراسیون فوتبال آسیا هم هم نوا با سعودی ها اجازه میزبانی از تیم های عربستانی را 
به ایران نداد. از آن طرف هم ایران اعلام کرد که تیم هایش را به عربستان نمی فرستد 
و این گونه بود که قرار شد تیم های ایرانی و عربستانی برای دیدارهای مستقیم با هم، 

کشور دیگری را به عنوان میزبان معرفی کنند.
سعودی ها برای این کار، مشکل چندانی نداشتند. در جنوب ایران تا دلتان بخواهد 
کشورهای عربی هست که با کمال میل از تیم متمول و پرطرفدار الهلال میزبانی 
می کنند و بهترین شرایط را  از هتل و امکانات رفاهی تا تماشاگر و بوقچی و طبل زن  
در اختیارشان می گذارند. الهلال هم کشور قطر را به عنوان میزبان دیدارش با 
پرسپولیس معرفی کرد. در تهران اما بعد از بحث و بررسی های متعدد، نهایتا تصمیم 
بر این شد که پرسپولیس از حریف سعودی اش در عمان میزبانی کند؛ یک کشور 

عربی داخل شبه جزیره عربستان و همسایه با عربستان و امارات. 
این مساله ناگوار فقط برای پرسپولیس، این گونه رقم نخورده بلکه سه تیم دیگر 
ایرانی هم با پیروی از همین استراتژی غلط - که احتمالا از سوی فدراسیون فوتبال 
به آنها پیشنهاد شده - مسقط عمان را به عنوان میزبان معرفی کردند. استقلال که 
به سختی توانست السد قطر را شکست دهد و به مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا 
صعود کند، استقلال خوزستان که حال و روز چندان خوشی ندارد و در تهیه پول 
سفرش به کشورهای دیگر مانده است و ذوب آهن که در سخت ترین گروه مقدماتی 
لیگ قهرمانان آسیا در منطقه غرب قاره قرار گرفته، با این تدبیر نادرست و تصمیم 

اشتباه، نه تنها باری از دوش خود برنداشته اند بلکه آن را سنگین تر هم کرده اند.
 عمان از نظر سیاسی با دیگر کشورهای عرب حاشیه خلیج فارس تا حدودی 
متفاوت است و کمتر از امثال عربستان و امارات با سیاست های ایران مخالفت می کند 
اما این مساله دلیل نمی شود که در هنگام برگزاری یک دیدار فوتبال، اهالی عمان 
طرف تیم ایرانی را بگیرند و مثلا در ورزشگاه به نفع آن فریاد بزنند. برعکس، جایگاه 
تیم مهمان در ورزشگاهی که قرار است دیدار پرسپولیس و الهلال در آن برگزار شود 
یا سایر تیم های ایرانی با عربستانی ها دیدار کنند، در روز بازی از هواداران عمانی پر 

خواهد شد و طبل ها برای طرف سعودی به صدا در خواهند آمد. 
حال باید پرسید که تصمیم گیرندگان این مساله چرا به جای انتخاب کشوری مانند 
ازبکستان، سنگاپور یا حتی مالزی  که ایرانی های زیادی در آن حضور دارند  امتیاز 
میزبانی اش را دو دستی به حریف "هبه" کردند؟ ضمن این که آب و هوای منطقه 
هم بیشتر از آن که برای ایرانی ها آشنا باشد، برای اهالی شبه جزیره عربستان عادی 

و آشنا است.
 البته نباید بگذریم که فدراسیون فوتبال ایران نتوانست در AFC حرف خود را به 
کرسی بنشاند و اجازه داد موضع طرف سعودی مقبول واقع شود و نیز نگذریم از این 
که رفتار اشتباه برخی افراد در داخل کشور، دستاویزی به سعودی ها داد تا این طور 

فوتبال ایران زیان ببیند.
 در مجموع، پرطرفدارترین تیم قاره آسیا، ناچار است دو بار مهمان الهلال عربستان 
باشد. تیم های دیگر ایرانی هم با همین وضعیت دشوار روبه رو هستند. آیا نمایندگان 
فوتبال ایران خواهند توانست از مبارزه با حاشیه نشینان خلیج فارس، در خانه آنها، 

سربلند بیرون بیایند؟ 

پرسپولیس قربانی بی اطلاعی فدراسیون فوتبال

 طارمی دوبار محروم شد!
مهاجم پرسپولیس درحالی با اعلام مسئولان فدراسیون فوتبال برای بازی با الهلال 
عربستان محروم است که این محرومیت را در اولین بازی فصل گذشته لیگ برتر ایران 

پشت سر گذاشته است!
 در دیدار برگشت دو تیم فوتبال پرسپولیس ایران و الهلال در عربستان و در مرحله 
حذفی لیگ قهرمانان آسیا بود که مهدی طارمی مهاجم سرخپوشان از زمین مسابقه 
اخراج شد. آن مسابقه در نهایت با برتری الهلال و حذف نماینده ایران به پایان رسید.

در همان مقطع زمانی )هفتم خردادماه 1394( محمدرضا کسرایی مسئول کمیته 
روابط بین الملل در مصاحبه ای با سایت سازمان لیگ اعلام کرد با توجه به حذف 
پرسپولیس از لیگ قهرمانان آسیا، محرومیت طارمی در لیگ برتر اعمال می شود و 

این بازیکن اولین مسابقه فصل آینده )94-95( حضور ندارد.
استدلال کسرایی یکی از ماده های آیین نامه انضباطی کنفدراسیون فوتبال آسیا 
بود: »طبق ماده 38 پاراگراف 2 بند c از آیین نامه انضباطی کنفدراسیون فوتبال آسیا 

در اولین مسابقه رسمی باشگاهی این محرومیت اعمال خواهد شد.«
طارمی در اولین مسابقه لیگ سال گذشته مقابل پدیده به میدان نرفت و این بازی 
با نتیجه تساوی 2 به 2 خاتمه یافت؛ این در حالی است که حالا مسئولان فدراسیون 
فوتبال مدعی هستند طارمی از بازی در لیگ قهرمانان آسیا محروم است و نباید 
مقابل الهلال عربستان در اولین بازی این رقابتها )روز سه شنبه هفته آینده( بازی کند!

حامد مومنی مسئول روابط بین الملل فدراسیون فوتبال این موضوع را اعلام و تاکید 
کرده در صورتی که طارمی برابر الهلال بازی می کرد، نتیجه مسابقه 3 بر صفر به سود 
نماینده عربستان اعلام می شد: »طارمی در دور یک شانزدهم نهایی سال 2015 در 
تاریخ 26 می مقابل الهلال از زمین مسابقه اخراج شده بود و از آنجاییکه باید در اولین 
مسابقه این محرومیت اعمال شود، این محرومیت با توجه به غیبت پرسپولیس در 

فصل گذشته به لیگ قهرمانان سال جاری انتقال پیدا کرده است.«
با تناقض ایجاد شده مشخص نیست اگر قرار بوده طارمی در لیگ قهرمانان آسیا 
محروم شود، چرا این محرومیت در لیگ برتر هم اعمال شده و برانکو ایوانکوویچ در 
اولین بازی فصل گذشته تیمش این مهاجم تاثیرگذار را در اختیار نداشته است. آیا 
مسئولان فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ اطلاعات به روزی از قوانین و مقررات 

انضباطی ندارند و یا آیین نامه های کنفدراسیون فوتبال آسیا تغییر کرده است!

واکنش لژیونر ایرانی لیگ آمریکا
 به دستور ترامپ

بازیکن ایرانی شاغل در لیگ آمریکا 
به تصمیم ترامپ مبنی بر عدم سفر 
اتباع هفت کشور مسلمان به این کشور 

واکنش نشان داد.
ایجاد  برای  ترامپ  جدید  قانون 
کشور  هفت  اتباع  ورود  ممنوعیت 
مسلمان به آمریکا، بازتاب گسترده ای 
داشته است. بعد از انتقادات گسترده ای 
که از ترامپ صورت گرفت، میشاییل 
برادلی، عضو تیم تورنتو و کاپیتان تیم 
ملی آمریکا نیز به انتقاد از این تصمیم 
بازیکن  آشور  بیت  مهرداد  پرداخت. 
ایرانی تیم تورنتو نیز در واکنش به این 
محرومیت گفت: ما از کشوری می آییم 
که به مهمان نوازی و مهربانی با مردم 

سراسر جهان معروف است. به همین خاطر فکر می کنم افراد زیادی با این تصمیم که 
گرفته شده است مخالف باشند. دوست دارم خانواده و بستگانم همچون قبل بدون 
محدودیت به اینجا بیایند. مهرداد بیت آشور قبل از جام جهانی برزیل به اردوی تیم 
ملی ایران دعوت شد و در این رقابت ها نیز نیمکت نشین بود ولی در ادامه جایگاه خود 

را در تیم ملی ایران از دست داد.

ذوب  آهن0-استقلال2؛

سرزن های نیم وجبی منصوریان
استقلال با پیروزی 2 بر صفر برابر ذوب آهن به یک امتیازی تراکتورسازی در رده دوم 

جدول رده بندی رسید.
تیم فوتبال استقلال یک بار دیگر با نمایشی دلپذیر و با ارائه یک بازی برتر این بار موفق 
شد بعد از 4 سال طلسم نبردن ذوب آهن در اصفهان را بشکند و با پیروزی 2 بر صفر به 
یک مدعی تمام عیار برای کسب عنوان قهرمانی تبدیل شود. با این پیروزی آبی ها باید 

منتظر بمانند و منتظر لغزش پرسپولیس و تراکتورسازی در صدرجدول باشند.

پرسپولیس 2 - سپاهان 1؛

3 امتیاز طلایی از بازی خطرناک؛ 
پرسپولیس با دو ضربه پنالتی بازی حساس و دشوار مقابل سپاهان را به سود خود تمام 

کرد تا با 3 امتیاز این مسابقه دوباره فاصله خود را با تراکتور به 9 برساند. 
 بعد از یک نیمه بدون گل پرسپولیس در ابتدا پس از پنالتی روی طارمی توسط 
طارمی)56( به گل رسید اما سپاهان بعد از خطای انصاری روی محمدی با ضربه 
ریکانی)81( از روی نقطه پنالتی بازی را مساوی کرد اما دقایقی بعد این بار روی خطای 
حاج صفی روی طارمی اکبریان یک پنالتی دیگر برای پرسپولیس گرفت که این پنالتی را 
خود رضائیان به گل تبدیل کرد تا پرسپولیس برنده این بازی حساس و سرنوشت ساز باشد. 

مسابقه ای که سپاهان آن را با اخراج حاج صفی ده نفره به پایان رساند.

فولاد 2 - گسترش 2؛ 

زور فولادی ها به هم نرسید
دیدار دو تیم فولادی لیگ با تساوی 2-2 به پایان رسید تا امتیازات لب کارون تقسیم 

شود.
 دو تیم فولاد خوزستان و گسترش فولاد تبریز در اهواز به مصاف هم رفتند و در 
نهایت با تساوی 2-2 به کارشان پایان دادند تا امتیازات بین شاگردان سعداوی و کمالوند 

تقسیم شود.

به دلیل بارش برف و باران ؛

بازی تراکتورسازی و سیاه جامگان لغو شد
دیدار دو تیم تراکتورسازی و سیاه جامگان به دلیل بارش برف و باران لغو و به فردا 

موکول شد.
 دیدار دو تیم تراکتورسازی و سیاه جامگان که قرار بود از ساعت 14:30 دیروز در مشهد 
برگزار شود، به دلیل بارش برف و باران لغو شد. بارش شدید برف که از صبح دیروز در 
مشهد آغاز شد و نامساعد بودن شرایط جوی و زمین مسابقه باعث شد تا برگزار کنندگان 
این مسابقه بازی را امروز لغو کرده و به امروز موکول نمایند.  چنانچه شرایط جوی به 
همین شکل باشد، از سوی سازمان لیگ تاریخ جدیدی برای برگزاری این مسابقه اعلام 

خواهد شد.

دومین دیدار هم به تعویق افتاد

ماشین سازی-نفت؛ شاید امروز
بازی تیم های نفت و ماشین سازی که قرار بود از ساعت 16 دیروز در تبریز برگزار شود، 

به دلیل بارش شدید برف و شرایط نامساعد جوی لغو شد.
 بر اساس قانون این بازی اتوماتیک وار به امروز موکول می شود و در صورتی که شرایط 
جوی همچنان نامساعد باشد سازمان لیگ زمان جدیدی را برای برگزاری این بازی اعلام 

خواهد کرد.

صنعت نفت 0-پدیده 3؛

 کولاک مشهدی ها در جنوب
شاگردان رضا مهاجری موفق شدند با ارائه یک بازی منطقی در آبادان سه بار دروازه 

حریف خود را باز کنند و به یک پیروزی پرگل و شیرین دست پیدا کنند.
 یکی دیگر از بازی های هفته بیست و دوم نیز پرگل از آب درآمد، پدیده ای ها که در 
دیدار رفت توانسته بودند سه بار دروازه حریف خود را باز کنند اما در نهایت بازی را سه بر 
سه کنند، در این بازی نیز موفق شدند در باز کردن دروازه آبادانی ها هت تریک کنند و در 

نهایت به یک پیروزی پرگا و شیرین دست پیدا کنند.

سایپا صفر- صبا صفر؛ 

سردترین بازی فصل!
شاگردان فرکی و مرفاوی با نمایشی سرد و کسل کننده و بدون اینکه موقعیت جدی 

روی دروازه هم خلق کنند بدون گل به اتمام رسید.
سایپا و صبا با عملکردی که نشان از تیم هجومی نداشتند به تساوی بدون گل رضایت 

دادند تا هر دو صاحب یک امتیاز شوند.

 امتیاز از تراکتورسازی کم می شود

برانکو: اطمینان دارم تیمم آماده بازی مقابل الهلال است

 مرفاوی:
تیم را فدای یک نفر نمی کنیم

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس اطمینان دارد که تیمش 
با آمادگی کامل به مصاف الهلال عربستان خواهد رفت.

برانکو ایوانکوویچ در پایان تمرین روز )جمعه( تیمش در 
جمع خبرنگاران گفت: دیروز الهلال بازی خود را با چهار 
گل برد و نشان داد چه تیم خوبی است. برخلاف ما تعداد 
نیمکت نشین های خوب شان هم زیاد است. الهلالی ها روی 
نیمکت هم بازیکنان ملی پوش خوبی دارند. فیلم چهار بازی 
الهلال را دیده ام و اطمینان دارم که تیمم برای رویارویی 
با تیم عربستانی آماده است. خوشبختانه همه بازیکنان 
سرحال هستند و فقط تعدادی از بازیکنان جوان ما به 
خاطر مشکل خروج از کشور نمی توانند راهی عمان شوند و 

ان شاءالله در سفر دبی با ما هستند.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در پاسخ به این سؤال که 
چرا تیمش در بازی با سپاهان در گلزنی ناکام بود و روی دو 
ضربه پنالتی به گل رسید، یادآور شد: ما بازی بسیار سختی 
مقابل سپاهان داشتیم و چهار روز قبل از این مسابقه دربی 
را پشت سر گذاشته بودیم. بازیکنان از نظر روحی و روانی 
نیاز به زمان داشتند تا خود را آماده این بازی کنند و حتی 
از نظر فیزیکی هم آنها باید آماده می شدند. جا دارد در اینجا 
به بازیکنان تیمم به خاطر انگیزه بالای شان تبریک گفته 
و از آنها بابت انجام یک بازی خوب مقابل تیم پرقدرت 

سپاهان تقدیر کنم.
کرد:  خاطرنشان  سپاهان  تیم  از  تمجید  ضمن  وی 
حریف ما در تبریز موفق شده بود تراکتورسازی را شکست 
دهد. آنها در خارج از خانه به مراتب بهتر نتیجه گرفته اند. 
مسئله ای که برای من خیلی اهمیت داشت این بود که 
بازیکنان در این بازی به خوبی توپ و میدان را در کنترل 
خود داشتند و تا آخرین لحظه برای پیروزی تلاش کردند. 
سپاهان چیزی برای از دست دادن نداشت و برای هیچ یا 
همه چیز راهی میدان شده بود که خوشبختانه این بازی 

سخت را با موفقیت پشت سر گذاشتیم.
برانکو همچنین تصریح کرد: شما می دانید که پرسپولیس 
بیش از 30 سال بود که نتوانسته بود سپاهان را در دیدار 
رفت و برگشت شکست دهد؟! خوشبختانه این اتفاق این 
فصل رخ داد. به خاطر همین موفقیت به هواداران تیمم 
تبریک ویژه می گویم. برای من خیلی ارزش داشت که 
هواداران پرشماری در بازی روز گذشته به ورزشگاه آزادی 
آمدند و امیدوارم با موفقیت در بازی های آینده بتوانیم 
رضایت آنها را به شکل بهتری جلب کنیم. سرمربی کروات 
سرخپوشان در خصوص ناراحتی مهدی طارمی از اینکه 
پنالتی دوم به او داده نشد، اظهار داشت: من این صحنه را 
ندیدم. رامین رضاییان پنالتی زن تیم ماست. وی در واکنش 
به انتقادهایی که از پنالتی اول پرسپولیس مقابل سپاهان 
شده است، گفت: من این نوع پنالتی زدن را تأیید نمی کنم. 
واقعاً از گلی که زدیم، لذت بردم و زیبایی فوتبال را دوست 

دارم، اما مخالف ریسک کردن و زدن گل هایی هستم که 
جوانمردانه نباشد.  سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس راجع 
به محرومیت مهدی طارمی در دیدار برابر الهلال عربستان 
تصریح کرد: غیبت طارمی مشکل ساز خواهد بود. اگر 
علیپور سرحال باشد، به جای طارمی بازی می کند. جریمه 
طارمی به AFC ارتباط دارد و ربطی به مسابقات داخلی 
ندارد.  برانکو در پاسخ به این پرسش که آیا بازیکنانش در 
بازی با سپاهان تحت تأثیر دربی بودند، گفت: بله، تحت 
تأثیر دربی بودند و به همین خاطر از برد مقابل سپاهان 
خیلی خوشحال بودم. همه می دانند دربی چقدر اهمیت 
دارد. وقتی این طوری دربی را ببازی، زمان لازم است که 
بازیکنان به شرایط روحی و روانی خود باز گردند. بازیکنان 
ما استحقاق برد برابر سپاهان را داشتند، سپاهانی که با 
حضور احسان حاج صفی، شجاع خلیل زاده، علی محمدی 
و ... قدرت خود را داشت. سپاهان تیمی عالی است، اما 
بازیکنان ما مقابل این تیم آمادگی خود را نشان دادند.  
وی در رابطه با حمایت پیشکسوتانی چون علی کریمی از 
پرسپولیس اظهار داشت: خوشحالم که چنین حمایت هایی 
را از بازیکنان سابق مان داریم. اینها عضو خانواده پرسپولیس 
هستند و هر دقیقه از بازی ما لذت می برند. برای آنها 
سخت نیست که برای موفقیت پرسپولیس تلاش کنند. 
تاریخ  آنها  چون  می کنم،  تشکر  سابق مان  بازیکنان  از 
پرسپولیس را نوشته اند. بازیکنان فعلی ما هم این شانس 

را دارند که بخشی از تاریخ دیگر پرسپولیس را بنویسند.  
سؤال  به  واکنش  در  پرسپولیس  فوتبال  تیم  سرمربی 
خبرنگاری مبنی بر اینکه بازیکنان پرسپولیس به راحتی 
کارت زرد دریافت می کنند و محرومیت چهار بازیکن 
ممکن است موقعیت پرسپولیس را در بازی با نفت تهران به 
خطر بیاندازد، گفت: اگر به نفت ببازیم، قهرمانی را از دست 
نمی دهیم، چرا که از استقلال 10 امتیاز بالاتر هستیم و 
هشت هفته هم به پایان لیگ باقی مانده است. قبول دارم 
بعضی از بازیکنان ما احمقانه با کارت زرد جریمه می شوند. 
کارت زردهایی که بازیکنان ما نباید می گرفتند. ما تهاجمی 
بازی می کنیم و ریسک زیادی داریم و شاید به خاطر همین 
کارت زرد به بازیکنان ما زیاد داده می شود.  وی در مورد 
حضور عضو پیشین هیئت مدیره باشگاه دیناموزاگرب در 
تمرینات پرسپولیس خاطر نشان کرد: ایشان دوست ما و 
همکار من در بعضی از سال ها بوده اند. او برای دیدن دو 
بازی قشنگ مقابل استقلال و سپاهان آمد و هفته آینده 
بازمی گردد.   سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در خصوص 
اینکه چرا عنوان کرد که در صورت شکست مقابل نفت 
تهران همچنان بالاتر از استقلال هستند و تراکتورسازی را 
رقیب پرسپولیس معرفی نکرد، گفت: متأسفانه طبق قانون 
فیفا هشت امتیاز از تراکتورسازی کسر خواهد شد. طبیعی 
است تراکتورسازی قبل از این ماجرا رقیب اصلی ما برای 

قهرمانی بود.

سرمربی تیم فوتبال صبای قم به اینکه اذعان کرد که تیمش در نیمه نخست دیدار 
مقابل سایپا عملکرد خوبی نداشته است.

صمد مرفاوی پس از تساوی تیمش مقابل سایپا اظهار داشت: بازی سختی برای ما و 
سایپا بود. تیم حریف به دنبال سه امتیاز بود، ما هم در پی کسب سه امتیاز بودیم.

وی افزود: نیمه اول را بد شروع کردیم و نتوانستیم چیزی را که می خواهیم در زمین 

پیاده کنیم. در این نیمه فشاری هم روی دروازه حریف وارد نکردیم. با تعویضی که در اواخر 
نیمه اول انجام دادیم وضعیت تیم بهتر شد. هرچند بازی به طور کلی متعادل بود، اما در 

نیمه دوم تیم ما نسبت به نیمه اول بهتر عمل کرد. 
سرمربی تیم فوتبال صبا قم در ادامه با اشاره به اینکه تیم او باید توپ را به خوبی حفظ 
می کرد، تصریح کرد: امیدوارم در بازی های آینده امتیازات بیشتری کسب کنیم و بتوانیم 

جایگاه مان را در جدول رده بندی ارتقا بدهیم.  
مرفاوی در خصوص تعویض قاسم دهنوی خاطر نشان کرد: این تعویض فنی بود. او 
تمرکزش را در بازی از دست داد و کارت زرد گرفت. وقتی بازیکنی کارت زرد می گیرد و 
تمرکزش هم از دست می رود کار برایش سخت می شود. دهنوی از نظر روحی افُت کرده 

است. خدا را شکر با تعویضی که کردیم بازی را در دست گرفتیم.
وی در مورد اینکه آیا دهنوی از تعویضش ناراحت شده است، گفت: نه او به هیچ عنوان 
ناراحت نشده است. مهم این است که او به تصمیم ما احترام بگذارد، برای ما تیم مهم 

است و تیم را فدای یک نفر نمی کنیم. خود دهنوی هم می داند امروز روز خوبش نبود. 
سرمربی تیم فوتبال صبا قم در خصوص صحبت های حسین فرکی مبنی بر اینکه 
تیم صبای قم موقعیتی نداشته است، اظهار کرد: تیم سایپا هم موقیت  آنچنانی نداشت 
اینکه ما حرفی برای گفتن در بازی نداشتیم صحت ندارد، در نیمه دوم ما بهتر بودیم و 

در نیمه اول آنها. 
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5 علمی و سلامت 

دلایل وزوز گوش

وزوز گوش )Tinnitus( صدای آزار دهنده ای است که به 
صورت زنگ، سوت و همهمه در یک یا هر دو گوش شنیده 
می شود و آرامش فرد مبتلا به این عارضه را برهم می زند.

 وزوز گوش عبارت است از شنیدن صدایی غیرطبیعی در 
گوش یا درک آن در سر در غیاب صدای خارجی است که 

این حالت می  تواند به صورت موقتی یا دائمی باشد.
وزوز گوش به دو دسته ذهنی وعینی تقسیم می شود 
که معمولاً وزوز گوش ذهنی است و صدا فقط توسط بیمار 
شنیده می شود.اگر وزوز گوش خفیف باشد درحالت آرامش 
شنیده می  شود ولی اگر خیلی شدید باشد در شنوایی فرد 
تداخل به وجود می  آورد و می  تواند منجر به اختلال در 

فعالیت، خواب و عصبی  شدن فرد شود.
امروز  تهران  پزشکی  علوم  دانشگاه  علمی  عضوهیات 
پنجشنبه در گفت و گو با خبرنگار علمی ایرنا در باره عواملی 
که درایجاد وزوز گوش نقش دارند، گفت: فلزات سنگین 
ازجمله سرب می تواند سبب وزوز گوش شود که این ماده 

می تواند در هوا، آب یا غذا باشد. 
دکتر پدارم برقعی، داروها و مواد شیمیایی را از دیگر 
عوامل ایجاد وزوز گوش اعلام کرد و افزود: مصرف برخی از 
داروها می تواند روی گیرنده شنوایی تاثیر گذاشته و ایجاد 

وزوز کند.
جمله  از  ها  مایسین  دسته  کرد:داروهای  اظهار  وی 
نیز داروهای شیمی  و  استرپتومایسین  و  جنتامایسین 
درمانی در بروز این عارضه نقش موثری دارند. اگر فردی 
براثر استفاده از این داروها دچار آسیب شنوایی شود، عارضه 

آن دائمی و برطرف نخواهد شد.
متخصص گوش، گلو و بینی ادامه داد که برخی از داروها 
مانند ایندرال )برای بیماران قلبی( و پیشگیری از بارداری 
می توانند به طورموقت سبب آسیب شنوایی و وزوز گوش 
شوند که با قطع مصرف آنها، مشکل هم برطرف می شود.

وی به نقش آلودگی های صوتی در ایجاد وزوز گوش 
اشاره کرد و گفت: یکی از عوامل مهم در ایجاد کننده 
وزوز گوش، آسیبی است که به گیرنده های شنوایی براثر 

صداهای بلند محیطی ایجاد می شود. 
به  بلند محیطی  بیان کرد: صداهای  فلوشیپ گوش 
ایجاد رادیکال های آزاد، گیرنده های شنوایی را  دلیل 
دچار مشکل کرده و براثر آسیب رساندن به سلول گیرنده 

شنوایی، می تواند ایجاد وزوز کند.
وی همچنین یکی دیگر از دلایل وزوز گوش را پیرگوشی 
اعلام کرد و افزود: این عارضه معمولاً در سنین بالا و به علت 

ضعیف شدن عصب شنوایی بروز می کند.
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران ادامه 
داد:علاوه بر صداهای محیطی، استرس و فشارهای عصبی، 
خستگی، بی خوابی های شدید می تواند سبب ایجاد وزوز 

گوش شوند.
وی اظهار کرد که گوش درد باعث وزوز گوش در افراد 
نمی شود و این بیماری رابطی به عارضه وزوز گوش ندارد.

برقعی با اشاره به اینکه مشکل فک و صورت می تواند 
به ایجاد نوعی صدا بیانجامد گفت: این صدا با وزوز گوش 

متقاوت است. 
 ** بیش از 20 درصد افراد بالای 60 سال عارضه وزوز 

گوش مبتلا هستند
متخص گوش، گلو و بینی، وزوز گوش را یکی از بیماری 
شایع دانست و گفت: پیش بینی می شود بیش از 20درصد 
افراد بالای 60 سال و 50 درصد افراد بالای 80 سال به 

وزوز گوش مبتلا باشند.
وی با اشاره به اینکه هرچه سن افراد بالاتر می رود شدت 
وزوز گوش بیشتر می شود، بیان کرد: بالا رفتن سن افراد، 
میزان، درصد شیوع و شدت این عارضه را بیشتر می کند.

برقعی با طرح این سوال که چه میزان صدا در داخل 
گوش را می توان وزوز نامید و چقدر از این عارضه، آزار 
دهند است، گفت: وزوز گوش به معنی شنیدن صداهایی 
در داخل گوش است که ممکن است شبیه هیاهو، زنگ 
و سوت باشد. افرادی که تحمل شان کم است، حتی با 
وزوز ضعیف به پزشک مراجعه کنند و افرادی دیگری که 
تحمل بیشتر است، وزوز شدید را تحمل کرده و به پزشک 

مراجعه نکنند.
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران افزود: زنان 
بیشتر از مردان دچار عارضه وزوز گوش می شوند و آنان 

بیشتر براثر این عارضه به پزشکان مراجعه می کنند.
وی به تاثیر منفی وسایل الکترونیکی از جمله تلفن همراه 
بر گوش اشاره کرد و گفت که هرچند هنوز این موضوع 
ثابت شده و مقالات مستندی دال بر ابنکه تلفن همراه 
بتواند ایجاد وزوز گوش نقش دارند یا به آن آسیب شنوایی 
می رسانند، نداریم اما این وسایل جز چیزهای مشکوک 

هستند و از مصرف بی مورد آنها باید خودداری کرد.

** تاثیر ویتامین های C و E در پیشگیری از وزوز گوش
برای  توان  می   E و  C های ویتامین  داد:  ادامه  وی 
پیشگیری از این عارضه استفاده کرد و از این طریق آسیب 

صداهای بلند به گوش را کمتر کرد.
برقعی، مهمترین راه های پیشگیری از این عارضه را 
اجتناب از عوامل تشدید کننده وزوز گوش دانست و گفت: 
افرادی مانند موسیقی دان ها و کارگران کارخانجات که 
طولانی مدت در معرض صداهای بلند هستند، بیشتر به 

این عارضه مبتلا می شوند.
وی بااشاره به اینکه وزوز گوش به شرایط جسمی و روحی 
هرفرد بستگی دارد، گفت: داروهایی ضد رادیکال های آزاد 

از بروز این بیماری در افراد جلوگیری می کنند.
برقعی، توجه نکردن به این صدا را مهترین راه درمان این 
عارضه اعلام کرد و گفت: باید سعی کنیم که به صورت 
ارادی به آن توجه نکنیم و ذهن، فکر و حواس خود را از این 

صدا به سایر صداها جلب کنیم. 
برقعی با اشاره به اینکه درمان های متعدد و متنوعی برای 
وزوز گوش وجود دارد، گفت: برای درمان، ابتدای مریض 
باید با اراده خودش به این صدا توجه نکند و پس از آن با 

مصرف برخی داروها اقدام به درمان این عارضه کند.

رییس انجمن عفونی اطفال تشریح کرد

همه چیز درباره سینوزیت 
رییس انجمن عفونی اطفال ضمن تشریح انواع سینوزیت، علائم و عوارض بروز 

این بیماری را توضیح داد.
دکتر محمدرضا بلورساز ، درباره انواع سینوزیت، علائم و عوارض آن گفت: 
سینوس ها فضاها و حفره هایی در داخل صورت هستند که باعث تبادل هوا و 
تخلیه ترشحات و... می شوند. بنابراین سینوس ها برای سلامتی انسان بسیار مفیدند. 
انسان ها دو سینوس در پیشانی، دو سینوس در فک، دو سینوس پشت سر و چهار 

سینوس با عنوان اتِموئید دارند.
وی افزود: به طور کلی سینوس ها ترشحاتی را که در این مناطق جمع می شود، 
تخلیه کرده و از طریق بینی دفع می کنند. حال به هر علتی اگر این ترشحات 
در داخل سینوس ها بمانند، به تدریج التهاب ایجاد کرده و متعاقب آن عفونت 
ایجاد می شود. علت ماندن این ترشحات در سینوس ها متفاوت است و عللی چون 
آلودگی هوا، بیماری های مزمن مانند آلرژی، نقص ایمنی، بیماری های خونی 
و عفونی و ... از جمله عوامل فاکتورهای مستعدکننده  برای ایجاد سینوس ها 

هستند.
بلورساز مهم ترین عامل بروز سینوزیت را سرماخوردگی عنوان و اظهار کرد: در 
هر سرماخوردگی التهاب از درون بینی شروع می شود و سپس سینوس ها و گلو را 
درگیر می کند. حال اگر این سرماخوردگی طی سه تا چهار روز رفع نشود، ترشحات 
در داخل سینوس ها باقی می مانند و فرد دچار سینوزیت می شود. عامل سینوزیت 

ممکن است ویروس ها، باکتری ها یا قارچ ها باشند.
رییس انجمن عفونی اطفال با بیان اینکه شایع ترین عامل سینوزیت ویروس ها و 
سپس برخی باکتری ها هستند، گفت: در عین حال قارچ ها در افرادی منجر به بروز 
سینوزیت می شوند که زمینه ضعف ایمنی یا نقص سیستم ایمنی را داشته باشند. 

یعنی سینوزیت قارچی در یک فرد عادی دیده نمی شود.
بلورساز، علائم سینوزیت در شیرخوران و کودکان با بالغین را متفاوت دانست و 
افزود: سینوزیت در فرد بالغ همراه با سردرد، تب ولرز، ترشح بینی، گرفتگی بینی، 
حالت خستگی و بی اشتهایی است. اما در کودکان یا شیرخواره ها این بیماری با 
گرفتگی بینی، ترشحات بینی، سرفه، تب،  لرز و بی اشتهایی توام می شود و مجموعه 
اینها نشان دهنده سینوزیت است. در عین حال باید توجه کرد که غالب این افراد 

زمینه آلرژی دارند.
وی، یکی دیگر از راه های تشخیص سینوزیت را به صورت آزمایشگاهی دانست 
و ادامه داد: بهترین راه تشخیص این بیماری گرفتن رادیوگرافی و در صورت نیاز 

سی تی اسکن است.
رییس انجمن عفونی اطفال همچنین گفت: یک نوع سینوزیت بسیار خطرناک 
به نام اتِموییدیت داریم که با التهاب و تورم شدید یک چشم، تب، لرز همراه بوده 
و عضلات چشم را درگیر می کند. این بیماری بسیار خطرناک است و سریعا باید با 

دیدن علائم آن به پزشک مراجعه کنید.
بلورساز افزود: باید توجه کرد که اگر سینوزیت درمان نشود، خطر بروز مننژیت، 
عفونت داخلی، گوش درد و...وجود دارد. بنابراین برای درمان این بیماری باید به 
پزشک مراجعه کرده و درمان آنتی بیوتیکی را در طول 10 روز تا دو هفته داشته 

باشند.
به گفته وی، نوعی سینوزیت مزمن هم داریم. یعنی اگر سینوزیت درمان نشود، 
مزمن شده و بیمار دچار سردردهای مزمن، گرفتگی بینی، عدم احساس بو، گلودرد، 
تب گه گاهی، رنگ پریدگی، ضعف و بی حالی، حالت افسردگی و... می شود. یک 
نوع سینوزیت هم با عنوان سینوزیت عودکننده داریم که بیمار سینوزیتش بعد از 

مدتی عود می کند. 
در عین حال توصیه می کنیم افراد به محض دیدن علائم سینوزیت، حتما به 
پزشک مراجعه کنند؛ بالغین به پزشک داخلی و کودکان نیز به پزشک اطفال 
مراجعه کنند تا تحت درمان قرار گیرند. همچنین باید بدانیم که همه انواع 

سینوزیت درمان دارند.

فرمول سلامت با 15 بادام!
جدا از بهبود کلسترول خوب، بادام توانایی کاهش سطوح تری گلیسیرید و کلسترول 

بد خون )LDL( را نیز دارد.
 مواد غذایی سالم بسیاری وجود دارند که مردم باید به جای غذاهای فرآوری شده 
از آنها استفاده کنند تا هرچه بهتر سلامت بدن خود را حفظ کنند. به عنوان مثال، 
 ،E مغزهای خوراکی و دانه ها فوق العاده سودمند هستند زیرا سرشار از ویتامین
چربی های غیر اشباع تک پیوندی، پروتئین و فیبر هستند. این مواد غذایی می توانند 
احساس سیری بلند مدت را در فرد ایجاد کنند و بر همین اساس، از هوس های 

غذایی جلوگیری می کنند.
به گزارش"ارگانیک هلث تیم"، بنابر نتایج مطالعه بالینی انجام شده روی افرادی 
که مشکلات قلبی داشته اند، مصرف بادام می تواند کلسترول خوب خون )HDL( را 

افزایش دهد. به این بیماران روزانه 10 گرم بادام داده می شد.
جدا از بهبود کلسترول خوب، بادام توانایی کاهش سطوح تری گلیسیرید و کلسترول 
بد خون )LDL( را نیز دارد. افزون بر این، شاخص آتروژنیک نیز کاهش می یابد که 
شرایط خوبی محسوب می شود زیرا این شاخص با برخی از مشکلات عروقی و التهاب 

پیوند خورده است.
از دیگر فواید مصرف 15 دانه بادام در روز می توان به موارد زیر اشاره کرد:

E سلول های سالم با ویتامین
بادام سرشار از ویتامین E است، که یک آنتی اکسیدان عالی برای ایمن نگه داشتن 
سلول ها از استرس اکسیداتیو در غشای سلولی محسوب می شود. مصرف منظم بادام 

می تواند از انسان در برابر مشکلات قلبی، سرطان و آلزایمر محافظت کند.
برای دیابت

بادام منبع خوبی برای چربی های سالم، مقداری کربوهیدارت، پروتئین و فیبر است، 
که ترکیبی ایده آل برای افراد مبتلا به دیابت محسوب می شود. افزون بر این، مصرف 
بادام ماده معدنی منیزیم را در اختیار بدن قرار می دهد، که برای بیش از 300 عملکرد 

بدن مانند کنترل قند خون ضروری است.
آنتی اکسیدان ها

با توجه به محتوای بالای آنتی اکسیدان ها که برای مبارزه با رادیکال های آزاد و 
همچنین استرس اکسیداتیو ضروری هستند، مصرف بادام می تواند از مشکلات قلبی 

و سرطان پیشگیری کند.
برای فشار خون بالا

مصرف بادام به پیشگیری از سکته مغزی، حمله قلبی، و آسیب کلیوی کمک خواهد 
کرد زیرا این ماده غذایی منبع خوبی برای منیزیم است.

نکته سلامت؛

مصرف آنتی اکسیدان ها را فراموش نکنید

 آنتی اکسیدان های یافت شده در مواد غذایی سالم از سلول ها در مقابل آسیب 
حفاظت می کنند. 

به گزارش مهر، متخصصان سلامت مصرف مواد خوراکی آنتی اکسیدان را توصیه 
می کنند. برخی از این موادخوراکی به شرح زیر هستند:

- تخم مرغ، شیر، کره و جگر از منابع غنی ویتامین A هستند.
- میوه و سبزیجات رنگی که حاوی ویتامین C هستند. منابع خوب این ویتامین 

شامل مرکبات، توت فرنگی، پاپایا، بروکلی، گل کلم، کلم پیچ و کلم بروکسل است.
- مغزیجات آجیلی بخصوص بادام و گردو، دانه ها بویژه تخم آفتابگردان، روغن های 

مغزیجات، کلم و اسفناج که منابع غنی ویتامین E هستند.
- نخود، هویج، زردآلو، هلو، سیب زمینی شیرین، برگ چغندر و کلم پیچ، که منابع 

بتاکاروتن هستند.
- سبزیجات برگدار سبز، اسفناج و کلم، و همچنین پاپایا، ذرت، نخود و پرتقال که 

منابع خوب لوتین هستند.
- میوه ها و سبزیجات صورتی و قرمز نظیر هندوانه، گوجه فرنگی، گریپ فروت 

صورتی و زردآلو که منبع غنی لیکوپن هستند.
- غلات غنی شده، نان، ماکارونی، حبوبات، گوشت، ماهی، مرغ، تخم مرغ و پنیر، که 

منابع خوبی از سلنیوم هستند.
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محققان آلمانی راهی برای دستکاری جداگانه هر یک از ربات های گروهی و اختصاص 
وظایف خاص به آنها با استفاده از میدان مغناطیسی ایجاد کرده اند.

 پیش از این، کنترل دقیق دستگاه های میکروسکوپی بسیار مشکل بود چرا که همه 
آنها با یک شیوه و توسط یک میدان مغناطیسی کنترل می شدند اما محققان این 
پژوهش اظهار کردند که با استفاده از این روش جدید می توان این دستگاه های بسیار 

کوچک را در درون بدن انسان دستکاری کرد.
دانشمندان در حال حاضر و با بهره گیری از این روش جدید مایل به استفاده از یک 
ارتش رباتیک برای رساندن دانه های رادیواکتیو به طور خاص به تومورهای سرطانی در 

بدن هستند.
درمان سرطان با این روش به بافت های سالم آسیبی نرسانده و عوارض جانبی مضر 

را کاهش می دهد.
به گفته محققان این پژوهش از این روش همچنین می توان  برای ایجاد ایمپلنت های 

پزشکی که در طول زمان و با بهبود فرد تغییر می یابند استفاده کرد.

ارتشی از ربات های کوچک در مقابل سرطان

یک تیم در دانشگاه بریگم یانگ )BYU( با الهام از 
هنر اریگامی موفق به ساخت یک سپر ضد گلوله سبک 

شدند.
 اریگامی یا »هنر کاغذ و تا« یکی از کاردستی های 
جهان  سراسر  در  امروزه  که  است  ژاپنی  محبوب 

طرفداران زیادی دارد.
این تیم با توجه به اینکه سپرها و موانع فعلی بسیار 
سنگین، دست و پا گیر و قدیمی بوده و حمل آنها 
دشوار است، با بخش های مختلف فدرال و مقامات 
قانونی مشورت کرده و دست به ساخت این سپر جدید 

زدند.
آنها در تلاش برای ساخت یک سپر سبک و جمع و 
جور که در برابر گلوله مقاوم باشد، این سپر جدید را با 
طرح ابتکاری و از 12 لایه کولار ضد گلوله ساختند که 

تنها پنج ثانیه برای برپایی آن زمان لازم است.
وزن این سپر تنها 55 پوند )25 کیلو گرم( که تقریبا 

نیمی از وزن سپرهای فولادی فعلی است.
این سپر که با روش اریگامی طراحی شده می تواند به 

صورت همزمان از دو تا سه نفر محافظت کند.
محققان در حین آزمایش این فناوری دریافتند که 
این سپر بسیار قوی تر از آن چیزی است که در ابتدا 
پیش بینی می کردند زیرا توانایی متوقف ساختن گلوله 
9 میلی متری اسلحه مگنوم 0.357 و مگنوم 0.44 را 

نیز دارد.
این فناوری در حال حاضر هنوز در مراحل نمونه 
اولیه قرار داشته و این تیم در حال ادامه کار خود با 
با  سازمان های مجری قانون و آزمایش این فناوری 

کمک افسران پلیس هستند.
این تیم همچنین معتقد است که می توان از این 
سپر استفاده های گسترده تری از جمله برای ایمنی در 
مدارس و یا حفاظت از افراد زخمی در مواقع اضطراری 

کرد. 

طراحی یک سپر ضد گلوله با الهام از اریگامی

نخستین ایستگاه بازیافت هوشمند توسط یک مخترع در شهرستان تیران و کرون 
اصفهان تولید شد.این دستگاه، اولین ایستگاه بازیافت هوشمند با قابلیت دریافت زباله و 

تحویل هدایا به مردم است.
بهمن مرادیان مخترع دستگاه سطل زباله هوشمند در گفت وگو با خبرنگار ایسنا، 
اظهار کرد: این ایستگاه باتوجه به درخواست سازمان پسماند می تواند فشرده سازی 
زباله ها را نیز انجام دهد هم چنین بدون نیاز به نیروی انسانی کار تفکیک از مبدأ را 

انجام می دهد.
وی اضافه کرد: این دستگاه هوشمند با انرژی خورشیدی تغذیه می شود. این ایستگاه 
دارای جی پی اس جهت جلوگیری از جابجایی و اسپری کننده مواد بازدارنده حیوانات 
موذی می باشد. در زمان تکمیل ظرفیت با مرکز بازیافت تماس گرفته و کاربر می تواند به 

صورت آنلاین چندین ایستگاه را کنترل و زیر نظر داشته باشد.
مرادیان با بیان اینکه باید از روش های سنتی، پرخرج و بی مصرف بازیافت زباله 
خارج شویم و به سوی روش های نو و تکنولوژی جدید حرکت کنیم، افزود: هزنیه کلی 
این دستگاه که شخصی پرداخت شده است 100 میلیون ریال است اما با تولید انبوه 
این هزینه کمتر می شود. این جوان نخبه شهرستان تیران و کرون ادامه داد: دستگاه 
هوشمند زباله می تواند برای انواع زباله های بیمارستانی و خطرناک، جهت نصب در 
محیط های باز و بسته، سطل زباله های هوشمند کمپوست ساز خانگی و انواع سطل 

زباله های آپشنال جهت محیط هایی با کاربری های مختلف،  استفاده شود.

ساخت نخستین ایستگاه بازیافت هوشمند
 در تیران و کرون

محققان نوعی مواد لاستیکی الکترونیکی ایجاد کرده اند که در ساخت ربات ها و 
دستگاه های الکترونیکی نرم و انعطاف پذیر استفاده خواهد شد.

 این مواد "thubber" نام گرفته و هادی گرما و قابل ارتجاع در بافت های زیستی است.
این ماده شش برابر اندازه اولیه خود کشیده شده و از آن در پوشش های گرم برای 
درمان آسیب های وارده به بدن، ربات های نرم و دستگاه های الکترونیکی قابل انعطاف 

همچون گوشی موبایل برای جای گرفتن در کیف پول استفاده می شود.
محققان دانشگاه کارنگی ملون اظهار کردند: از این فناوری در صنایعی همچون 
لباس های ورزشی و داروهای پزشکی مثل لباس های درخشان برای دونده ها و یا 

لباس های مخصوص برای درمان آسیب های وارده استفاده می شود.
آنها همچنین اعلام کردند: این ماده ترکیبی از هدایت حرارتی بالا و انعطاف پذیری 
بخصوصی برای پیشگیری از اتلاف حرارت در برنامه های کاربردی همچون محاسبات و 

ربات های نرم نیازمند عاملیت انعطاف پذیری و فنی است.
این فناوری در ساختارهای پیشرفته، انرژی و حمل ونقل نیز کاربرد دارد.

علت اصلی این ارتجاع قطرات فلزی مایع غیرسمی است. این ماده احاطه شده در 
پلاستیک با دمای اتاق تغییر می یابد. این مواد قابلیت استفاده در وسایل الکترونیکی 
را نیز دارد. در حال حاضر از این روش در ساخت لامپ های LED و پردازشگر رایانه 

با ویژگی گرم نشدن بیش از اندازه و قابلیت انعطاف پذیری برای قرار گرفتن در کیف 
پول استفاده می شود.

محققان کشور موفق به ساخت نخستین چاپگر 
زیستی برای کاربرد در پژوهشگاه و آینده بیمارستان ها 

شدند.
مجید حلوایی فارغ التحصیل رشته مهندسی بافت از 
دانشگاه امیرکبیر در مقطع کارشناسی ارشد و مجری 
پروژه چاپگر زیستی در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار 
داشت: ما موفق شدیم بعد از سه سال فعالیت نمونه 

اولیه چاپگرهای زیستی را بسازیم.
وی با بیان اینکه کار اصلی چاپگرهای زیستی پرینت 
سلول است، گفت: این دستگاه می تواند به صورت 
همزمان از سه نوع ماده پرینت بگیرد و در اختیار 
محققان قرار دهد که این مواد می توانند سلول های 

نرم و سخت باشند.
حلوایی با بیان اینکه اکنون نمونه تجاری چاپگرهای 
زیستی در سطح دنیا از جمله آمریکا وجود دارد، اظهار 

داشت: در حال حاضر از این چاپگرها تنها در آزمایشگاه 
ها استفاده می شود و هنوز به مرحله کاربرد کلینیکی 

نرسیده است.
 وی با تاکید بر اینکه امیدوار هستیم طی یک یا دو 
دهه آینده از این چاپگرها در بیمارستان ها و کلینیک 
ها استفاده شود، خاطرنشان کرد: کاربرد چاپگرهای 
زیستی در کلینیک ها به گونه ای است که به عنوان 
مثال اگر فردی استخوان خود را به طریقی از دست داده 
باشد می توانیم از این عضو از دست رفته پرینت بگیریم 
و داخل آن سلول به کار ببریم؛ بعد از پرینت استخوان از 
دست رفته قادر هستیم آن را در داخل بدن فرد آسیب 

دیده به کار ببریم. 
با  مجری پروژه طراحی و ساخت چاپگر زیستی 
بیان اینکه در حال حاضر از چاپگرهای زیستی در 
آزمایشگاه های پژوهشگاه هایی که کارهای زیستی 

انجام می دهند استفاده می شود، تصریح کرد: در آینده 
بیمارستان ها می توانند این چاپگرها را خریداری کرده 

و از آن به خوبی بهره ببرند. 
وی تاکید کرد: ما برای ساخت چاپگرهای زیستی به 
دنبال تولید انبوه نبودیم، اما چاپگرهای زیستی قابلیت 
تولید انبوه را دارند و امیدواریم که بعد از رونمایی این 

موضوع محقق شود.
 به گفته حلوایی، چاپگرهای زیستی که قرار است در 
آینده بیمارستان ها به کار برده شود، می توانند در حین 

عمل جراحی بافتی را برای فرد آماده کنند.
 به گزارش خبرنگار مهر، دستگاه چاپگر زیستی 
در  نوآوری  و  خلاقیت  همایش  دومین  در  امروز 
مهندسی زیستی با حضور رئیس پژوهشگاه رویان 
و معاونان این پژوهشگاه در محل پژوهشگاه رویان 

رونمایی می شود.

ربات های انعطاف پذیر ساخته می شوند؟

چاپگرهای زیستی ایرانی ساخته شد

یک فوق تخصص جراحی قلب و عروق مطرح کرد

توصیه های طلایی برای پیشگیری از سکته قلبی 
یک فوق تخصص جراحی قلب و عروق با اشاره به مهم ترین نشانه های سکته های 
قلبی، از افزایش بیماری های قلبی ومغزی ناشی از تصلب شرایین وگرفتگی عروق 

درایرانی ها خبرداد. 
محمد حسین ماندگار فوق تخصص جراحی قلب و عروق و پدر پیوند قلب 
ایران گفت: وزارتخانه های بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، آموزش و پرورش، 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، ورزش و جوانان باید برنامه های مدونی برای کاهش 
تصلب شرایین در کشور داشته باشند تا از مرگ ومیر جوان های کشور و تحمیل 

هزینه های سنگین درمانی به جامعه پیشگیری کنند.   
وی تاکید کرد: کشور ما هم باید مانند کشورهای پیشرفته به روش های پیشگیری 
و آموزش در زمینه تصلب شرایین رو بیاورد و در وهله نخست کاهش مصرف نمک، 
چربی ها، استرس و توجه جدی به ورزش و تحرک روزانه و موارد مشابه در دستور 

کارجدی قرار گیرد.  
استاد رشته جراحی قلب و عروق دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت: تغییر سبک 
زندگی و تغذیه ازیک طرف چندان پیچیده نیست و از طرف دیگر چندان هم 
ساده نیست، اما این اتفاق نیازمند اراده ملت هاست. اما اگر همه بدانند که تصلب 
شرایین منجر به سکته های قلبی ومغزی می شود راحت تر می توانند شیوه زیستن 

خود را تغییر دهند.   
وی تصریح کرد: متاسفانه درحال حاضرنمی دانیم درکشورما کدام عوامل بیشتر 
ازسایرین درابتلا به تصلب شرایین تاثیرگذارند. اما علاوه بر سبک زندگی، ژنتیک 

نیز عامل مهمی در ابتلا به این نوع بیماری هاست.
  ماندگار درباره اهمیت تغذیه در ابتلا به انواع بیماری های قلبی و مغزی بیان کرد: 
شیوه درست تغذیه باید از کودکی به افراد آموزش داده شود و دردوران مدرسه و 
دانشگاه نیز ادامه پیدا کند.   وی افزود: از زمانی که بچه از شیر مادر تغذیه می کند، 
دوره دریافت غذایی وی از انواع فست فود ها، مواد غذایی چرب، نمک و چربی های 
اشباع شده آغاز می شود و متاسفانه این نوع غذاخوردن درمیان مادران باردار چند 
برابر حد استاندارد است که از بدو تولد روی جنین اثرات مخربی دارد.   عضو انجمن 
جراحان قلب وعروق آمریکا اضافه کرد: شرایط آب و هوایی، مسائل زیست محیطی، 
آلودگی هوا و صوت، امواج رادیویی و تلفن های همراه با مشکلات ناشی از تصلب 
شرایین بی ارتباط نیست.   ماندگار ادامه داد: در سکته های قلبی و مغزی، سه 
ساعت زمان طلایی برای درمان وجود دارد که بعید می دانم مردم از آن آگاهی لازم 
و کافی داشته باشند، اما چنانچه افراد در این زمان به مراکز درمانی منتقل شوند 
و تحت درمان های جدید شامل داروهای تزریقی و شیوه های جدید قراربگیرند 
بی تردید نتیجه بهتری دریافت خواهند کرد.   این فوق تخصص جراحی قلب و 
عروق اظهارکرد: هر قدر از زمان طلایی سه ساعت فردی که دچار سکته قلبی و 
مغزی شده است بیشتر بگذرد مشکلات غیر قابل جبران تری به بدن وارد وازعمر 
بیمارکاسته می شود.   وی در خصوص نشانه های بروز سکته قلبی نیز گفت: علائم 
قطعی دراین باره وجود ندارد، اما اگر فردی در خانواده سابقه مشکلات قلبی، دیابت، 
چاقی و فشارخون دارد یا سیگار مصرف می کند، باید از سنین 40 سال به بعد 
مرتب به پزشک مراجعه کند و معاینه شود.   ماندگار افزود: درد قلبی ممکن است با 
فشار و سنگینی روی قفسه چپ سینه، خفگی وفشار روی گلو و دست های راست 
یا چپ باشد، اما دردهای از دندان تا ناف، دردهای شبیه به دردهای معده، احساس 
فشار و سنگینی عروق ریزش، تهوع، فشار به گردن و یکی از دست ها به ویژه دست 
چپ از نشانه های سکته قلبی به شمار می روند و بیمار باید سریعا به اورژانس برسد.
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رئیس پلیس آگاهی استان قم : برای فرار از بدهی  

سناریو سرقت کلاهبرداران از انبار آجیل
  ناکام  ماند

رئیس پلیس آگاهی استان از ناکامی چهار تن از کلاهبرداران حرفه ای که با اجرای 
سناریو سرقت از انبار آجیل قصد تخفیف و مجاب کردن شاکیان به عدم پرداخت بدهی 

های خود داشتند در قم خبر داد. 
سرهنگ احمد کرمی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت: با 
طرح شکایتی مبنی بر سرقت 48 کیسه 50 کیلوئی مغز فندق، 21 هزار کیلو پسته و 
300 کیلو مغز گردو از یک انبار آجیل در قم موضوع در دستور کار مأموران آگاهی استان 
قم قرار گرفت. وی گفت: در ادامه با اعزام کارآگاهان به محل سرقت و انجام اقدامات 
پلیسی مشخص شد، انبار متعلق به شرکایی است همگی دارای سابقه کلاهبرداری 
هستند. رئیس پلیس آگاهی استان قم افزود:با توجه به اینکه شاکی در زمان سرقت 
در زندان بسر می برده با انجام اقدامات اطلاعاتی ابتدا یکی از شرکای شاکی شناسایی 
و پس از هماهنگی با مقام قضایی دستگیر شد. سرهنگ کرمی گفت:وی در مواجهه با 
مستندات موجود لب به اعتراف گشود و بیان کرد، پس از اینکه قادر به پرداخت بدهی 
دیگران نبودیم، با طرح و نقشه قبلی و همدستی دیگر شرکاء تصمیم به خروج اقلام 
موجودی از انبار کرده تا بدین شیوه سرقت اموال مطرح شود. رئیس پلیس آگاهی استان 
قم افزود: متهم اذعان کرد با انجام این سناریو قصد داشتیم در پرداخت بدهی، شاکیان 
را مجاب و رضایت آن ها را پس از پرداخت کمی از طلبشان جلب کرده تا همدست 
شان از زندان آزاد شود. سرهنگ کرمی گفت:نهایتاً با اعتراف متهم دیگر اعضای این 

باند چهارنفره شناسایی و جهت سیر مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر استان قم خبرداد

کشف 100 کیلوگرم موادمخدر در قم
رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر استان از کشف 100 کیلوگرم موادمخدر در قم 

خبر داد. 
سرهنگ غلام عباس بلفکه در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت:در 
پیگیری اطلاعاتی مأموران مبارزه با موادمخدر استان قم مشخص شد یکی از قاچاقچیان 
قصد دارد محموله مواد مخدر را با یک دستگاه خودرو کامیون از جنوب کشور به تهران 
منتقل و از حوزه استحفاظی استان قم عبور کند که بلافاصله موضوع در دستور این 
پلیس قرار گرفت. به گفته وی پس از هماهنگی قضایی سه اکیپ عملیاتی به محورهای 
ورودی به استان قم اعزام و با تلاش مأموران و رصد اطلاعاتی یک دستگاه تریلی با بار 
کود قارچ شناسایی و متوقف شد. رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر استان قم افزود:با 
انتقال خودرو به یگان و بازرسی از آن 30 کیلوگرم حشیش در قالب 30 بسته از داخل 

کابین کشف و راننده و سرنشین خودرو دستگیر شدند.
کشف 70 کیلوگرم تریاک

وی ادامه داد:در عملیاتی دیگر مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان یکی از 
قاچاقچیان اهل استان جنوبی را که وی نیز قصد انتقال موادمخدر با یک دستگاه خودرو 

سمند به تهران داشت را در حوزه استحفاظی استان شناسایی و متوقف کردند.
سرهنگ بلفکه افزود:در بازرسی از خودرو مذکور حدود 70کیلوگرم تریاک در قالب 
46 بسته آب بندی شده با اوزان مختلف که به طرز ماهرانه ای جاسازی شده بود، 
کشف و سه نفر در این رابطه دستگیر شدند. رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر استان 
قم گفت:نهایتاً متهمان هر دو عملیات به انضمام پرونده تشکیل شده جهت سیر مراحل 

قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

در محور قم به ساوه؛

تصادف پژو و کامیون 3 کشته برجای گذاشت

جانشین رئیس پلیس راه استان قم گفت: بر اثر برخورد شدید یک دستگاه خودرو پژو 
با کامیون در محور سلفچگان - ساوه، سه تن کشته و یک تن مجروح شدند.

سرهنگ مختار پناهی،افزود: این تصادف حدود ساعت 21:30  پنجشنبه شب در 
محور قدیم سلفچگان - ساوه، کیلومتر پنج سه راهی دستجرد رخ داد که سه سرنشین 
خودرو پژو جان خود را از دست دادند و یک تن نیز مجروح شد.وی علت این تصادف را 
عدم رعایت حق تقدم از سوی راننده پژو هنگام گردش به چپ اعلام کرد.مرکز مدیریت 
حوادث و فوریت های پزشکی قم نیز اعلام کرد که در این سانحه، مادر خانواده به 
همراه 2 فرزند 6 و 9 ساله فوت کردند.همچنین پدر خانواده نیز دچار آسیب و جراحت 
های بسیار شد که پس از حضور عوامل اورژانس 115 قم به مراکز درمانی انتقال یافت. 
2 دستگاه آمبولانس اورژانس 115 نیز در همان دقایق اولیه تصادف، به محل حادثه 

اعزام شد.

آزمون نهایی کتبی پنجمین دوره طرح تربیت حافظان قرآن 
کریم در قم همزمان با سراسر کشور، صبح روز پنجشنبه با 
حضور رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه در مصلی نماز جمعه 

قدس شهر قم برگزار شد.
آیت الله سید محمد سعیدی امام جمعه قم و تولیت آستان 
مقدس فاطمه معصومه)س(، حجت الاسلام والمسلمین علی 
محمدی نماینده ولی فقیه و رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه، 
حجت الاسلام والمسلمین سید اسماعیل حسینی مقدم مدیرکل 
اوقاف استان قم، جمعی از اساتید و علمای حوزوی و مدیران 

اوقاف در مراسم آغازین این آزمون، حضور داشتند.
رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه:

 توجه به قرآن عامل اقتدار نظام اسلامی است 
رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه در مراسم آغازین آزمون 
نهایی کتبی پنجمین دوره طرح تربیت حافظان قرآن کریم 
گفت: اهتمام به قرآن و عمل به دستورات آسمانی این کتاب، 
عامل اقتدار نظام اسلامی و یکی از نعمت های الهی برای ملت 

ایران است. 
 حجت الاسلام والمسلمین علی محمدی اظهار کرد: قرآن 
کتاب آسمانی ماست و انسان را در مسیر صحیح هدایت قرار 
می دهد؛ در آیات وحی می خوانیم که قرآن بشریت را به صراط 

مستقیم یعنی مطمئن ترین راه راهنمایی می کند.
وی افزود: یکی از نعمت های بزرگ خداوند و یکی از عوامل 
بزرگ اقتدار ملت مسلمان ایران و نظام جمهوری این است که 

در این کشور، اهتمام جدی نسبت به مسئله قرآن وجود دارد.
رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه با بیان اینکه اجازه نمی دهیم 
دشمنان ما را از مسیر اصلی مان منحرف کنند گفت: مهمترین 
گزینه ما برای مقابله با دشمن، قرآن کریم و تمسک به این کتاب 

الهی است.
وی ادامه داد: امیدواریم خداوند توفیق عنایت کند تا همگی در 
مسیر صحیح قرآن گام برداریم و بتوانیم در عمل به دستورات 

الهی، پیشقدم باشیم    
آیت الله سعیدی: برنامه های قرآنی اوقاف مصداق 

تقرب الی الله هستند  
تولیت آستان مقدس فاطمه معصومه)س( همچنین در مراسم 
آغازین آزمون نهایی کتبی پنجمین دوره طرح تربیت حافظان 
قرآن کریم گفت: برنامه های قرآنی سازمان اوقاف مصداق دوری 

از شیطان و تقرب در مسیر الی الله هستند. 

قرآن  آیات  در  کرد:  اظهار  سعیدی  محمد  سید  آیت الله 
می خوانیم وقتی آیات کلام وحی را قرائت می کنید به خداوند 

پناه ببرید.
وی افزود: پناه آوردن واقعی به خداوند از درون و از وجود آدمی 
سرچشمه می گیرد به این معنا که انسان از خود بگذرد و به نور 

حق تعالی برسد.
تولیت آستان مقدس فاطمه معصومه)س( با بیان اینکه دو 
عنصر اصلی در این مسئله دخیل هستند گفت: دوری از شیطان 

و تقرب الی الله این دو عنصر اساسی هستند.
وی ادامه داد: شرکت در برنامه های قرآنی مصداق این دو عمل 

مهم هستند و موجب استقامت در مسیر خداوند خواهند شد؛ 
اقدام سازمان اوقاف و شرکت هزاران نفر در طرح تربیت حافظان 
قرآن کریم عاملی برای فرار از وسوسه های شیطان و تقرب به 

ساحت قدس الهی خواهند بود.
سعیدی عنوان کرد: با نام و یاد خداوند، شرکت در عرصه های 
قرآنی را ادامه دهید و بدانید این کار، موجب پیروزی و بهروزی 

در دنیا و آخرت خواهد بود
 مدیرکل اوقاف استان قم عنوان کرد:شرکت 7 هزار نفر 

در پنجمین دوره تربیت حافظان قرآن کریم استان قم 
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم  نیز در مراسم آغازین 

آزمون نهایی کتبی پنجمین دوره طرح تربیت حافظان قرآن 
کریم گفت: امسال 7 هزار نفر در قالب 300 کلاس قرآنی در 
پنجمین دوره طرح تربیت حافظان قرآن کریم استان قم شرکت 

کردند. 
 حجت الاسلام والمسلمین سید اسماعیل حسینی مقدم اظهار 
کرد: طرح تربیت حافظان قرآن کریم توسط سازمان اوقاف، در 

راستای تدبیر رهبر معظم انقلاب اجرایی شده است.
وی افزود: بر این اساس رهبری خواستار تربیت 10 میلیون 
حافظ قرآن در سراسر کشور شدند و سازمان اوقاف تربیت یک 
میلیون نفر از آنها را با تخصیص سهمیه های مختلف برای هر 

استان بر عهده گرفت.
با بیان اینکه امسال 7 هزار نفر در قالب 300 کلاس در سطح 
استان قم برای شرکت در این دوره ثبت نام کردند گفت: به این 
ترتیب 500 نفر موفق به حفظ پنج جزء، 700 نفر حافظ سه 
جزء، 800 نفر حافظ دو جزء و هزار نفر حافظ یک جزء و نیز 

1500 نفر هم موفق به حفظ موضوعی قرآن کریم شدند.
وی ادامه داد: پنجمین دوره طرح تربیت حافظان قرآن کریم با 
برگزاری این آزمون به پایان می رسد و کسانی که موفق به کسب 
امتیاز 70 از 100 نمره کامل در مجموع آزمون های شفاهی و 
کتبی شوند، گواهینامه رسمی قرآنی سازمان اوقاف و امور خیریه 
را دریافت خواهند کرد. حسینی مقدم خاطرنشان کرد: امسال 
برای نخستین بار، گواهینامه های رسمی تا قبل از سال جدید 
صادر و به افرادی که حائز رتبه های برتر اعطا می شود همچنین 
تمام این افراد در قرعه کشی جوایز نفیسی که سازمان اوقاف در 

نظر گرفته شرکت داده می شوند
در  کنندگان  از شرکت  نفر  از 4500  بیش  است  گفتنی 
پنجمین دوره طرح تربیت حافظان قرآن کریم استان قم که 
طی سال جاری در کلاس های قرآنی شرکت کرده بودند، در 
این مسابقه حضور یافتند.60 درصد این افراد را بانوان تشکیل 
می دادند ضمن اینکه حضور در کلاس های قرآنی محدودیت 
سنی نداشته و شرکت کنندگان از سنین کودکی تا کهنسالی 
در این طرح شرکت داشتند.آلازم به ذکر است آزمون شفاهی 
مربوط به پنجمین دوره طرح تربیت حافظان قرآن کریم طی 
هفته های گذشته در نواحی مختلف برگزار شد؛ کسانی که در 
مجموع آزمون های شفاهی و کتبی موفق به کسب امتیاز 70 از 
100 شوند، گواهینامه رسمی سازمان اوقاف را دریافت می کنند 

و در قرعه کشی جوایز نفیس این دوره شرکت داده می شوند.

با حضور رئیس سازمان اوقاف: 

آزمون نهایی کتبی طرح تربیت حافظان قرآن کریم در قم برگزار شد 

برندگان مسابقه بزرگ کتابخوانی نماز مشخص شدند

بانوی پردیسانی برنده جایزه ۲00 میلیون ریالی 
 آیین قرعه کشی و اعلام برندگان مسابقه بزرگ کتابخوانی نماز با حضور تولیت آستان 

مقدس فاطمه معصومه)س(، پنجشنبه شب در قم برگزار شد. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، مراسم قرعه کشی و 
اعلام برندگان مسابقه بزرگ کتابخوانی با موضوع نماز، پنجشنبه شب در سالن جلسات 

شهرداری قم برگزار شد.
فاطمه  آستان مقدس  تولیت  و  قم  امام جمعه  آیت الله سعیدی  مراسم  این  در 
معصومه)س(، حجت الاسلام والمسلمین اسماعیلی مقدم مدیرکل اوقاف استان قم و نیز 

جمعی از مدیران اوقاف و دستگاه های اجرایی حضور داشتند.
امام جمعه قم:

مسابقه کتابخوانی نماز گامی در راستای ترویج فرهنگ ناب محمدی بود 
امام جمعه قم در این مراسم  گفت: مسابقه بزرگ کتابخوانی نماز گامی در راستای 
ترویج فرهنگ ناب محمدی و پاسخی به مطالبات رهبری در زمینه نماز و گسترش 

فرهنگ مطالعه بود. 
آیت الله محمد سعیدی اظهار کرد: نماز ستون دین و دارای احکام و آدابی است که 

باید مورد توجه قرار گیرند.
وی افزود: بندگان مورد اکرام خداوند نسبت به نماز خود محافظت دارند زیرا این فریضه، 

مهمترین دستوری است که به انسان ها داده شده است.
تولیت آستان مقدس فاطمه معصومه)س( با بیان اینکه اصل اهمیت نماز به بیان های 
مختلف در قرآن کریم و لسان معصومان به پیروان دین اسلام و شریعت نبی مکرم اسلام 
سفارش شده است گفت: پیامبران اهل بیت)ع( خود را نسبت به رعایت این فریضه الهی 

مزین فرموده اند.
وی ادامه داد: اهتمام شارع نسبت به اقامه نماز در گفتار و رفتار ائمه اطهار)ع( متجلی 

و متبلور است.
سعیدی با بیان اینکه تاکید فراوانی نسبت به اقامه نماز در دین مبین اسلام و روایات 
وجود دارد خاطرنشان کرد: در برگزاری مسابقه بزرگ کتابخوانی نماز هم به این فریضه 

توجه شده و هم مسئله کتاب و کتابخوانی مورد اهتمام قرار گرفته است.

امام جمعه قم افزود: مقام معظم رهبری نسبت به کتابخوانی تاکید بسیاری دارند و 
همواره از دستگاه های فرهنگی می خواهند در این زمینه پیشگام باشند.

وی با اشاره به اینکه هدف از این برنامه ها ترویج فرهنگ ناب محمدی است، تصریح 
کرد: در نظام اسلامی ایران این افتخار نصیب ما شده که با قرآن کریم و کلام اهل بیت 

انس پیدا کنیم.
سعیدی در خاتمه گفت: امیدواریم که همه این برنامه ها گامی در مسیر زمینه سازی 
ظهور بوده و فرهنگ ناب دینی در پرتو این جلسات ترویج شده و سربازانی برای عصر 

ظهور تربیت شوند.
  مدیرکل اوقاف استان قم عنوان کرد:

 شرکت 12 هزار نفر در مسابقه بزرگ کتابخوانی نماز
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم نیز در این مراسم  گفت: بیش از 12 هزار نفر 
در مسابقه بزرگ کتابخوانی نماز شرکت کردند که نشان دهنده اهمیت و جایگاه نماز در 

بین اقشار مختلف مردم قم است. 
حجت الاسلام والمسلمین سید اسماعیل حسینی مقدم با اشاره به شرکت بیش از 
12 هزار نفر در این مسابقه اظهار کرد: همچنین دو هزار نفر از زندانیان قم نیز در این 
مسابقه شرکت کردند. وی افزود: حضور اقشار مختلف مردم در مسابقه بزرگ کتابخوانی با 
موضوع نماز بسیار چشمگیر و نشان دهنده اهمیتی است که مردم برای نماز قائل هستند.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه حداقل امتیاز لازم برای شرکت در 
قرعه کشی، 20 امتیاز از 30 نمره کامل بود گفت: بر این اساس و به تناسب ارزش ریالی 
جوایز، کسانی که در قرعه کشی شرکت داده شده بودند در چهار سطح تقسیم بندی شند.

وی ادامه داد: به این ترتیب 218 نفر در سطح نخست یعنی کسانی که به همه سوالات 
پاسخ صحیح داده بودند قرار گرفتند و قرعه کشی از بین آنها برای مشخص شدن نفر اول 
انجام می شود. حسینی مقدم با اشاره به اینکه گروه های دوم، سوم و چهارم نیز با توجه 
به تعداد سوالات پاسخ داده شده در دسته های مختلف طبقه بندی شدند، خاطرنشان 
کرد: از همکاری صداوسیما، دستگاه های اجرایی، شهرداری، ستاد اقامه نماز و... صمیمانه 

تشکر و قدردانی می کنیم.

  رئیس ستاد اقامه نماز قم:
همدلی دستگاه ها در برگزاری مسابقه کتابخوانی نماز ستودنی است 

رئیس ستاد اقامه نماز قم  نیز در این مراسم گفت: هم افزایی و همدلی دستگاه های 
فرهنگی در برگزاری هر چه باشکوه تر مسابقه بزرگ کتابخوانی نماز ستودنی است. 

محمد خامه یار پنجشنبه شب در مراسم قرعه کشی و اعلام برندگان مسابقه بزرگ 
کتابخوانی نماز اظهار کرد: فرهنگ مطالعه از اهمیت زیادی برخوردار است و رهبر معظم 

انقلاب نیز همواره در این زمینه مطالباتی از دستگاه های فرهنگی دارند.
وی افزود: با اقدامات صورت گرفته امروز در جامعه شاهد گسترش فرهنگ کتابخوانی 
هستیم و مسابقه بزرگ کتابخوانی نماز در قم از جمله مصادیق آن به شمار می رود.

رئیس ستاد اقامه نماز قم با بیان اینکه توسعه فرهنگ نماز و استفاده از همه ظرفیت ها 
از جمله تاکیدات همیشگی رهبری بوده است گفت: برگزاری مسابقه کتابخوانی اقدامی 
در راستای عمل به فرمایشات ایشان محسوب می شود.وی ادامه داد: مردم قم استقبال 
گسترده ای برای شرکت در مسابقه کتابخوانی نماز داشتند همچنین در این بین شاهد 
همدلی گسترده دستگاه ها برای برگزاری هرچه باشکوه تر این مسابقه بودیم.خامه یار در 
خاتمه با اظهار امیدواری به تداوم اینگونه فعالیت های فرهنگی و دینی در سطح استان 
قم گفت: برندگان این مسابقه از چهارشنبه  همین هفته می توانند با مراجعه به اداره کل 
اوقاف و امور خیریه جوایز خود را دریافت کنند.گفتنی است بعد از تصحیح پاسخنامه های 
شرکت کنندگان در مسابقه بزرگ کتابخوانی و بر اساس امتیازات کسب شده، کسانی 
که حائز شرکت در قرعه کشی بودند در چهار سطح دسته بندی شدند.قرعه کشی برای 
انتخاب نفر برگزیده این مسابقه در سطح نخست یعنی کسانی که به تمام سوالات پاسخ 
صحیح داده بودند انجام شد و سرکار خانم عالیه جان نثاری از منطقه پردیسان، برنده 
جایزه نخست به مبلغ 200 میلیون ریال شد.قرعه کشی در دیگر سطوح نیز انجام شد 
و برندگان 22 کمک هزینه 10 میلیون ریالی سفر به عتبات عالیات، 22 کمک هزینه 3 
میلیون ریالی سفر به مشهد مقدس و ده ها جایزه نقدی دیگر مشخص شدند.شایان ذکر 
است از طرف ستاد برگزاری مسابقه، با برندگان تماس حاصل می شود تا برای دریافت 

جایزه خود به اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم مراجعه کنند

آگهی اجرائیه
 مشخصات محکوم له/محکوم لهم

مشخصات محکوم علیه/محکوم علیهم

محکوم به:
بسمه تعالی

بموجب درخواست اجرای حکم مربوطه به شماره 9510092512202224 و شماره دادنامه مربوطه 9509972512201007 
محکوم علیه )اقای غلامرضا حاتمی جمکرانی ( محکوم است به تنظیم سند رسمی یک قطعه زمین 152 متری از پلاک 310فرعی 

از یک اصلی بخش 4 قم به صورت مشاعی به نام محکوم له و اقای روح الله مسلمی زاده محکوم است به پرداخت مبلغ 934/065 
ریال به عنوان هزینه دادرسی در حق محکوم له و اقای غلامرضا حاتمی جمکرانی محکوم است به پرداخت مبلغ 1/050/000 ریال 

به عنوان هزینه اجرایی در حق صندوق دولت ، ضمن رعایت تبصره دو ماده 306قانون آئین دادرسی مدنی.
مدیر دفتر دادگاه حقوقی شعبه دوم دادگاه عمومی)حقوقی( دادگستری شهرستان قم - سید مهدی موسوی 

محل امضا رئیس و مهر دادگاه :
محکوم علیه مکلف است از تاریخ ابلاغ اجرائیه :

1- ظرف ده روز مفاد آنرا بموقع اجرا گذارد )ماده 34 قانون اجرای احکام مدنی(. 2- ترتیبی برای پرداخت محکوم به بدهد. 3- مالی 
معرفی کند که اجرا حکم و استیفا محکوم به از آن میسر باشد. چنانچه خود را قادر به اجرای مفاد اجراییه نداند باید ظرف سی روز 
کلیه اموال خود را شامل تعداد یا مقدار و قیمت همه اموال منقول و غیر منقول، به طور مشروح مشتمل بر میزان وجوه نقدی که به 
هر عنوان نزد بانکها و موسسات مالی و اعتباری ایرانی یا خارجی دارد به همراه مشخصات دقیق حسباهای مذکور و کلیه اموالی که 
او به هر نحو نزد اشخاص ثالث دارد و کلیه مطالبات او از اشخاص ثالث و نیز فهرست نقل و انتقالات و هر نوع تغییر دیگر در اموال 
مذکور از زمان یک سال قبل از طرح دعوای اعسار به ضمیمه دادخواست اعسار به مقام قضائی ارائه نماید والا به درخواست محکوم 
له بازداشت می شود) مواد 8 و 3 قانون نحوه اجرای محکومیت مالی 1394(. 4- خودداری محکوم علیه از اعلام کامل صورت اموال 
به منظور فرار از اجرای حکم، حبس تعزیری درجه هفت را در پی دارد.)ماده 34قانون اجرای احکام مدنی و ماده 20 ق.م.ا و ماده 16 
قانون نحوه اجرای محکومیت مالی 1394( 5- انتقال مال به دیگری به هرنحو با انگیزه فرار از ادای دین به نحوی که باقیمانده اموال 
برای پرداخت دیون کافی نباشد موجب مجازات تعزیری درجه شش یا جزای نقدی معادل نصف محکوم به یا هر دو مجازات  می 
شود.)ماده 21 قانون نحوه اجرای محکومیت مالی 1394(. 6- چنانچه صورت اموال پس از مهلت سی روز ارائه شود آزادی محکوم 
علیه از زندان منوط به موافقت محکوم له یا تودیع وثیقه یا معرفی کفیل توسط محکوم علیه خواهد بود.)تبصره 1 ماده 3 قانون نحوه 

اجرای محکومیت مالی 1394(






